
معاون اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس راهور تهران 
بزرگ با اشاره به اجرای طرح ۱۰ در پایتخت، گفت: 
در این طرح وســایل نقلیه ای که پلاک های خود را 
پوشانده باشند، متوقف شده و در محل پوشش ها رفع 
می شود. به گزارش ایسنا، سرهنگ فیروز کشیر درباره 
دو تخلف سد معبر و دستکاری پلاک توضیحاتی ارائه 
کرد و با اشاره به مفهوم »سد معبر« گفت: سد معبر  به 
معنای مانع شدن از تردد عامه مردم است که در قانون 
شهرداری ها و آیین نامه راهنمایی و رانندگی به این 

مورد اشاره شده است.
وی با اشاره به قانون شهرداری ها افزود : دستفروشی، 
بساط گسترانی و چیدمان لوازم برخی از مغازه داران در 
جلوی محل کاسبی خود در پیاده روها همگی از انواع 
سد معبر هستند که بر اساس ماده ۵۵ قانون شهرداری 
تخلف است و با آن برخورد صورت می گیرد. معاون 
اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس راهور تهران بزرگ 
ادامه داد : سد معبر باعث می شــود تردد شهروندان 
سخت یا ناممکن شــود، بنابراین با این تخلف حتما 

برخورد قانونی صورت می گیرد.
کشیر با اشاره به قوانین راهنمایی و رانندگی گفت: سد 
معبر در قوانین راهنمایی و رانندگی نیز ممنوع است. 
در ماده ۱۶۳ آیین نامــه راهنمایی و رانندگی توقف 
در پیاده روها و گذرگاه های پیاده، توقف در ورودی و 

خروجی اتومبیل رو ساختمان ها، مقابل مراکز ۱۱۰، 
۱۱۵، ۱۲۵ و مراکز فوریت ها، در ۱۵ متری شیرهای 
آب آتش نشانی و شــیرهای منصوب به این موضوع، 
در ۱۵ متری چراغ های راهنمایی و رانندگی که سد 
معبر هستند نیز؛ ممنوع اعلام شده است. وی افزود: 
همچنین اگر وسیله نقلیه شما در جایی پارک شده 
باشد که  تابلوها و علایم راهنمایی و رانندگی پوشانده 

شود نیز؛ این امر تخلف است.
معاون اجتماعــی و فرهنگ ترافیــک پلیس راهور 
تهران بــزرگ ادامه داد: در بند ۱۱ مــاده ۱۶۳ آیین 
نامه راهنمایی و رانندگی نیز اشاره شده است که در 
خیابان هایی که پیاده رو آنها قابل عبور نبوده و پیادگان 
مجبورند از بخشی از سطح سواره رو عبور کنند؛ حتی 
اگر آنجا تابلوی مطلقا ممنوع نداشته باشد نیز هیچ 
خودرویی حق توقف در آن محل را ندارد. یعنی آیین 
نامه راهنمایی و رانندگی محل را امن می کند که سد 
معبر نباید انجام شود تا عابر پیاده بتواند از آن بخش 

استفاده کند.
کشیر گفت: در ایستگاه های وسایل نقلیه همگانی مانند 
اتوبوس ها، تاکسی ها و در محل هایی که تابلوی مطلقا 
ممنوع نصب شده است نیز به هیچ عنوان نباید توقف 
و پارک کرد. وی با اشاره به اعمال قانون این متخلفان 
افزود: پلیس در مواجه با این تخلــف، در ابتدا اعمال 

قانون و جریمه می کند اما اگر ســد معبر به گونه ای 
باشد که باعث راهبندان شود؛ قطعا خودرو به پارکینگ 
منتقل می شود. مراحلی که باید برای ترخیص خودرو 
باید انجام شود نیز به گونه ای است  که به آن  سد معبر 

نمی ارزد.
معاون اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس راهور تهران 
بزرگ با اشاره به تخلف پوشش پلاک وسایل نقلیه نیز 
گفت:  طبق ماده ۷۲۰ قانون مجازات اسلامی، هرگونه 
دســتکاری در ارقام پلاک وســیله نقلیه جرم تلقی 
می شــود و برای آن مجازاتی در نظر گرفته می شود. 
عده ای از رانندگان برای دور زدن طرح های ترافیک، 
اقدام به تغییر پلاک خود می کنند اما امان از روزی که 

پلیس این افراد را به مراجع قضایی معرفی کند.
وی افزود: متاســفانه در مورد موتورسیکلت ها، این 
موضوع کمی متفاوت تر است زیرا بیشتر این افراد، وقتی 
قصد انجام جرائم مختلف مانند کیف قاپی را دارند؛ به 
دســتکاری پلاک روی می آورند. معاون اجتماعی و 
فرهنگ ترافیک پلیس راهور تهران بزرگ ادامه داد: 
متاسفانه شاهد هســتیم عده ای از موتورسواران که 
همه قوانین را رعایت می کننــد و حتی کلاه ایمنی 
نیز بر سر دارند؛ با دستکاری پلاک خود برای عبور از 
طرح های ترافیکی، خود را در مظن سایر اتهامات نیز 

قرار می دهند.

معاون فنی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
تهران با بیان اینکه درخواســتی از سوی شهرداری 
تهران برای ساخت هتل در پارک های جنگلی به ما 
داده نشــده اســت، گفت: در صورت دریافت چنین 
درخواســتی، با آن مخالفت خواهیم کرد چراکه این 
کار با اهــداف طرح های ما منافــات دارد. به گزارش 
ایسنا از سال گذشته موضوع ساخت هتل های چند 
ســتاره در پارک های جنگلی تهران مطرح شد و در 
در ماه جاری نیز نوید خاصه باف - مدیرعامل سازمان 
سرمایه گذاری و مشــارکت های مردمی شهرداری 
تهران - از برگزاری جلسه با یک مجموعه فاخر در مورد 
ســاخت هتل های جنگلی خبر داد این در حالیست 
که اداره کل منابع طبیعی تهــران با این کار مخالف 
اســت چون این پارک ها در کنترل آب های سطحی 
وحفظ منابع آب، تغذیه ســفره آب های زیرزمینی، 
تعدیل آب و هوا و بهبود خرداقلیم یک منطقه، کاهش 
آلودگی هوا،  کاهش فرسایش و حفظ و تولید خاک، 
 افزایش پایداری خاک و جلوگیــری از رانش  زمین 

و.... موثر هستند.
نقی عزیزی اظهارکرد: درخواستی از سوی شهرداری 
تهران برای ساخت هتل در پارک های جنگلی به اداره 
کل منابع طبیعی استان تهران داده نشده است و در 
صورت دریافت چنین درخواســتی، با آن مخالفت 

خواهیم کرد چراکه ایــن کار با اهــداف طرح های 
ما منافــات دارد. در پارک هــای جنگلی نمی توانیم 
ساختمان بلندمرتبه بســازیم چون ما مشکل آب و 
فاضلاب داریم بنابراین با ساخت و ساز سنگین در این 
پارک ها مخالفت می شود و تنها با ساخت سازه های 

سبک، سازگار با طبیعت و قابل حمل موافق می شود.
معاون فنی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
تهران تاکید کرد: اداره کل منابع طبیعی استان تهران 
اصلا مجوز ســاخت و ساز ســنگین مانند هتل را به 
شهرداری نداده است و فقط مجاز به احداث سازه های 
سبک مانند حصارکشــی برای اهدافی مانند تامین 
امنیت باغ پرندگان و پایگاه نیروی انتظامی همچنین 
ساخت پیاده رو، مسیر دوچرخه سواری، کافی شاپ 
و رستوران ســنتی و کوچک و یک طبقه  بدون قطع 
درخت یا جابجایی تعداد محدودی درخت و بدون از 
بین بردن شکل ظاهری پارک ها داده می شود حتی 
برای مرمت ســاختمان کارگری هم باید مجوز از ما 

بگیرند.
عزیزی با بیان اینکه درخواســت های زیادی در این 
زمینه داریم که با همه آن ها موافقت نمی شود، گفت: 
درخواســت ها در کمیته فنی بررسی می شود و باید 
توجیه فنی داشته باشــد، یعنی برای موافقت با یک 
پروژه باید دلایل زیادی بیان شــود که اجرای آن به 

غیر از آن مکان در مکان دیگری امکان پذیر نیست. 
وی با اشــاره به اهمیت پارک های جنگلی برای آب، 
خاک و هوا گفت: چرا باید داشــته های طبیعی خود 
و زمین های ملی و دولتی را برای ساخت هتل صرف 
کنیم این در حالیست که بخش خصوصی برای انجام 
این کار می توانــد زمین بخرد و در آن هتل  بســازد. 
معاون فنی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
تهران اضافه کرد: تهران با آلودگی هوا و مشــکلات 
زیســت محیطی مواجه است. در این شــرایط واقعا 
حیف  است، درختانی که دهه هاست دولت برای آن 
هزینه کرده است، برای ساخت هتل قطع کنیم. هتل 
یک ساختمان است و در خیلی مکان ها می توان آن 
را بنا کرد اما درخت را نمی توان هرجایی کاشــت. به 
 همین خاطر با ســاخت هتل در پارک های جنگلی 

مخالفت می کنیم.
عزیزی در پایان درباره تاثیــر احاله مدیریت برخی 
پارک های جنگلی به شهرداری بر تصمیم برای ساخت 
هتل در اراضی جنگلی تاکید کرد: بســیاری از این 
پارک ها مثل چیتگر و لویزان از حدود ۴۰، ۵۰ ســال 
قبل در قالب تفاهمنامه های خیلی مختصر و مفید در 
اختیار شهرداری قرار گرفته است. احاله مدیریت فضای 
سبز در قالب طرح هایی اقدام خوبی بود تا از فضای سبز 

کنونی مراقب و نگهداری شود.

شهردار منطقه ۱۱ تهران اعلام کرد: طرح تذکر لسانی 
و بازگشایی معبر از بساط گستری در چهارراه حضرت 
ولیعصر )عج( آغاز شده و تا ساماندهی کامل در بازارچه 
سرمد ادامه دارد. سید محمد موسوی در توضیح بیشتر 
طرح شهرداری منطقه ۱۱ تهران گفت: همزمان با آغاز 
احداث حریم ملکی مجموعه تئاتر شهر طرح ساماندهی 
سد معبر نیز آغاز شده است و زمینی به متراژ حدودا هزار 

مترمربع از اموال شــهرداری پس از تسطیح به جهت 
احداث غرفه و ساماندهی دست فروشان آماده شد. وی 
با بیان اینکه زمین مذکور از اموال با ارزش شهرداری 
در این محدوده است که با هدف ساماندهی و رفع سد 
معبر و کمک به اقشــار کم درآمد جامعه با مشارکت 
شرکت ســاماندهی صنایع و مشــاغل تدارک دیده 
شده است، اظهار کرد: حدودا ۲۰۰ غرفه در این زمین 

فراهم شده است و دستفروشان به منظور ساماندهی 
شناسایی و ثبت شده اند. شــهردار منطقه ۱۱ تهران 
تأکید کرد: در اجرای طرح ساماندهی سد معبر نیازمند 
همراهی شهروندان هستیم و هدف ما کمک به معیشت 
نیازمندان واقعی که دستفروشی می کنند است تا برخی 
دیگر که سودجو هستند و با تمامیت خواهی مانع احقاق 

حقوق شهروندی مردم می شوند، شناسایی شوند.

رئیس پلیس فتای تهران بزرگ از بازداشــت فردی که 
با تهیه داروهای تاریخ مصرف گذشــته کم یاب، تاریخ 
انقضای آن را دستکاری کرده و در فضای مجازی به فروش 

رسانده بود، خبر داد.
سرهنگ داود معظمی گودرزی درباره جزئیات این خبر 
گفت:  در راستای مبارزه با فروشندگان غیرمجاز دارو در 
فضای مجازی طی رصد و پایش صورت گرفته توسط 
کارشناسان این پلیس ، یک صفحه اینستاگرامی با بیش 
از ۱۰ هزار دنبال کننده که اقدام به فروش انواع داروی 
نایاب و کمیاب کرده بود، مورد شناسایی قرار گرفت. در 
همین راستا نیز کارشناسان پلیس فتای پایتخت اقدامات 
ویژه خود را آغاز کردند و با بهره گیری از روش های فنی و 
علمی موفق شدند هویت گرداننده این صفحه را در فضای 

مجازی شناسایی کنند.

 وی خاطرنشــان کرد: پس از به دست آمدن اطلاعات 
هویتی متهم و پس از تشریفات قضایی مجرم در محل 
اختفای خود در یکی از مناطق جنوبی تهران دستگیر و به 
مقر انتظامی منتقل شد. همچنین محل دستگیری وی 
نیز مورد بازدید قرار گرفت که در جریان آن بیش از ۵۰ 
هزار قلم انواع داروی تاریخ گذشته از محل کشف و ضبط 
شد. تاریخ انقضای این داروها برای حداقل پنج سال قبل 
بود اما متهم با چاپ برچسب تقلبی تاریخ انقضا را به سال 

۱۴۰۴ تغییر داده بود.
 رئیس پلیس فتا پایتخت با اشاره به اینکه متهم با چاپ 
برچسب های تقلبی تاریخ انقضای داروها را تغییر داده 
بود، گفت: این فرد پس از انتقال به پلیس فتا به فروش 
داروهای فاسد و تاریخ گذشته تحت عنوان داروی کمیاب 
و نایاب اعتراف کرد. این فرد در واقع نه تنها مرتکب جرم 

کلاهبرداری شده است، بلکه با سلامت و جان مردم نیز 
بازی کرده و این جرمی بسیار بزرگ است که حتما در 

محاکمه اش موثر است.
به گفته معظمی گودرزی برای متهم دســتگیر شده، 
پرونده ای تشکیل شد و این فرد برای ادامه روند رسیدگی 
به جرم روانه دادسرا شــد. تحقیقات تکمیلی ماموران 

پلیس فتا نیز در این خصوص ادامه دارد.
رئیس پلیس فتای تهران بزرگ بــا بیان اینکه خرید و 
فروش محصولات دارویی بدون مجوز در فضای  مجازی 
ممنوع است به شهروندان توصیه کرد: با توجه به اینکه 
امکان ارائه داروهای تقلبی و تاریخ گذشــته در فضای 
مجازی متصور اســت، بهتر اســت هرگونه دارو و مواد 
بهداشــتی را از داروخانه ها یا مراکز بهداشــت تهیه و 

خریداری کنند.

مخالفت منابع طبیعی تهران با ساخت هتل در پارک های جنگلیدستگاری ارقام پلاک جرم است

اغاز دورجدید ساماندهی دستفروشان 

بازداشت داروفروش شیاد در فضای مجازی
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وزارت اقتصاد:

سرعت خروج بانک ها 
از بنگاهداری زیاد شد
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شخصی به ۸۰درصد رسید
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سرمقاله

تمرکز بر اقتصاد دیجیتال 
برای جهش تولید

ایران در عرصــه تولیدات 
نرم افــزاری از دانــش و 
تخصص بالایــی برخوردار 
است. لذا در عرصه اقتصاد 
دیجیتال در سال جهش تولید باید تولید و توسعه 
صادرات نرم افزاری در اولویــت اصلی قرار گیرد.
استارت آپها، دانش بنیان ها و به طور کلی اقتصاد 
دیجیتال در هــر حوزه ای که وارد شــوند، باعث 
افزایش بهره وری و یا بــه عبارت دیگر مولد بودن 
می شــود. اقتصاد دیجیتال در بلندمدت بســیار 
سودده خواهد بود. در بحث اشتغال نیز ممکن است 
در کوتاه مدت تسهیلات ورود فناوری اطلاعات به 

حوزه اقتصاد مثبت...

  مهدی غیبی، کارشــناس 
فناوری

متن کامل  د ر صفحه 3
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افزایش 4 برابری 
شرکت های دانش بنیان 

حوزه نفت 

برنامه ریزی برای مسکن اقشار جامعه در دستور کار است

تامین زمین طرح نهضت ملی مسکن
صفحه2

صفحه3

صادرات 2 میلیارد دلاری  محصولات  فناورانه
سهم  فناوری  در تولید  ناخالص  داخلی   افزایش  می یابد

معاون علمی فناوری رییس جمهوری با اشــاره به 
رشد ۴ برابری شرکت های دانش بنیان حوزه نفت 
نسبت به دو سال قبل خبر داد و گفت: امیدواریم تا 
پایان دولت سیزدهم، رشد ۸ برابری را در این زمینه 
تجربه کنیم. به گزارش معاونــت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، مراسم انعقاد 
چهار موافقت نامه در زمینه بومی سازی تجهیزات 
و فناوری های گلوگاهی صنعت نفت و ۱۱ قرارداد 
تولید اول بین شــرکت ملی نفت، معاونت علمی و 
شــرکت های دانش بنیان با حضور معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور، وزیر نفت 
و جمعی از معاونان آنها برگزار شد. روح الله دهقانی 
طی سخنانی در این مراسم ضمن ابراز خرسندی 
از همراهی وزارت نفت در راســتای ایجاد تغییری 
شــگرف در حوزه دانش بنیان ها؛ اظهار داشت: از 
سال ۸۹ که قانون حمایت از شرکت های دانش بنیان 
تصویب شــد یک جریان حمایت از شــرکت های 
دانش بنیان و فناور شکل گرفت و معاونت علمی، 
نقش حمایت و تنظیم گری شرکت ها را عهده دار 
شــد. وی ادامه داد: در روزهای آغازین دوره چهارم 
معاونت علمی پس از اعلام سیاست های جدید این 
معاونت و اضافه شــدن واژه “اقتصاد دانش بنیان”، 
ایجاد بازار واقعی و پایدار برای شــرکت هایی که در 
این سال ها شکل گرفته شده اند، یکی از مهم ترین 
بحث ها بود. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری، صنعت نفت ایران را به عنوان 
بزرگترین سرمایه این ســرزمین برشمرد و افزود: 
بزرگترین فرصت دانش بنیان شدن اقتصاد کشور، 
دانش محور شــدن بزرگترین صنعت کشور است. 
وی در ادامه ضمن اشــاره به موافقت نامه ای که در 
سال ۱۴۰۱ میان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 

دانش بنیان ریاست جمهوری و...

»آگهي مناقصه عمومي شماره » 2003005265000063«  
شهرداري کرج در نظر دارد برابر بودجه مصوب شورای اسلامی شهر، پروژه مندرج در جدول ذیل را از طریق مناقصه عمومي به پیمانکاران 

واجد شرایط واگذار نماید.
نحوه پرداخت قرارداد    رتبه لازم   مبلغ سپرده به ریالمبلغ پروژه  به ریال  شرح پروژه  ردیف

 باز افرینی محله مصباح وفق ماده ۱۶ ایین 1
نامه اجرائی برنامه ملی باز افرینی شهری – 

سطح منطقه دو – تا سقف اعتبار

نقدی   ۵ ابنیه یا ۵ راه وترابری    ۰۰۰ / ۰۰۰ / ۸۰۰ / ۰۰۰۱ /۰۰۰ /۰۰۰ /  ۳۶ 

۱- سپرده شرکت در مناقصه به یکي از روش هاي ذیل ارائه گردد:ضمانت نامه بانکي معادل مبلغ فوق که به مدت ۹۰ روز اعتبار داشته و قابل تمدید باشد 
و یا واریز فیش نقدي به مبلغ فوق به حساب ۷۰۰۷۸۶۹۴۸۶۲۳ بانک شهر 

۲- برندگان نفر اول و دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد. 
 ۳- مبلغ ۰۰۰/۰۰۰/ ۵ ریال به عنوان هزینه خرید اسناد به حساب ۷۰۰۷۸۵۳۱۳۷۹۵ به نام شهرداري کرج واریز وارائه اصل فیش به همراه اصل ضمانت 

نامه به اداره امور پیمانها و قراردادها الزامی است. 
۴- متقاضیان می توانندازتاریخ انتشارآگهی تاساعت ۳۰ :۱۴تاریخ  ۳۰ / ۲ / ۱۴۰۳جهت خرید اسناد مناقصه به سامانه الکترونیک دولت)ستاد( مراجعه نمایند .
 ۵- شرکت کنندگان می بایست ضمن بارگذاری ضمانت نامه شرکت درمناقصه درسامانه ستاد،نســبت به تحویل اصل ضمانت نامه تاساعت ۳۰ :۱۴

تاریخ ۹ / ۰۳ / ۱۴۰۳به آدرس کرج – میدان توحید- بلواربلال –شهرداری کرج طبقه هفتم اداره امور پیمانها و قراردادهااقدام نمایند. 
۶- در صورت بروز هر گونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد،ملاک عمل سامانه ستاد خواهدبود.

۷-پیشنهادات رسیده در مورخ ۱۰ / ۰۳ / ۱۴۰۳ در کمیسیون عالی معاملات شهرداري کرج مطرح و پس از بررسي و کنترل برنده مناقصه اعلام خواهد شد.
لازم به ذکر است شرکت کنندگان مجاز به حضور در جلسه بازگشایی پاکات خواهند بود۸-هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن ۳۵۸۹۲۴۲۳-۰۲۶ تماس و یا به سایت www.karaj.ir مراجعه نمایید.)۶۳(

اداره امور قراردادها و پیمانها - شهرداري کرج



اقتصاد2
ایران

سوخت گیری با کارت شخصی 
به ۸۰درصد رسید

ســخنگوی صنف جایگاه داران ســوخت گفت: 
درحال حاضر نزدیک به ۸۰درصد سوخت گیری 
در جایگاه ها با کارت ســوخت شخصی صورت 
می گیرد. رضا نواز، سخنگوی صنف جایگاه داران 
ســوخت در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: در 
زمینه تجهیز تمامی جایگاه های عرضه سوخت به 
کارت خوان سیار، پیشرفت بسیار خوبی داشته ایم 
به طوری که نزدیک به  9۰درصد جایگاه های عرضه 
سوخت سراســر کشــور به کارتخوان های سیار 
مجهز شده اند. وی افزود: تا پایان بهار، پیش بینی 
می شــود که تمامی جایگاه های عرضه سوخت 
به کارت خوان های سیار مجهز شوند. سخنگوی 
صنف جایگاه داران ســوخت تصریح کرد: میزان 
اســتفاده مردم از کارت سوخت شخصی مجددا 
صعودی شده است؛ چرا که از ابتدای سال 14۰2 
تاکنون که بیش از 13 ماه می گذرد، میزان استفاده 
از کارت سوخت شخصی توســط مردم در زمان 
سوخت گیری با نرخ آزاد، سینوسی بوده به این معنا 
که در برخی مواقع سال بیشتر و در برخی زمان ها 

کمتر بوده است.
وی ادامه داد: درحــال حاضر نزدیک به ۸۰درصد 
ســوخت گیری در جایگاه هــا با کارت ســوخت 
شــخصی صورت می گیرد. نواز در پاسخ به سوالی 
مبنی بر فروش کارت های ســوخت شــخصی با 
نرخ های عجیب در فضای مجازی گفت: این اقدامات 
غیرواقعی و بزرگ نمایی است، اینکه شخصی کارت 
سوخت خود را چند میلیون تومان به فروش بگذارد، 
یک کار اغراق آمیز است و بیشتر یک فضاسازی است 
تا اینکه به عنوان یک اقدام رواج یافته درنظر گرفته 
شــود. وی افزود: اگر واگذار کردن کارت سوخت 
شخصی به اشخاص دیگر و خرید و فروش و اجاره 
آن ممنوع اســت، جا دارد پلیس فتا در سکوهایی 
که این  گونه تبلیغات منتشر می شود ورود کرده و 
اعلام تخلف نماید؛ اما اینکه بگوییم حجم زیادی 
از کارت های سوخت در حال خرید و فروش است، 
این اتفاق نمی افتد و تبلیغات اینچنینی و شایعات 

مربوطه، یک فضاسازی غیرواقعی است.
سخنگوی صنف جایگاه داران در پاسخ به اینکه 
"طبق گزارش های مردمــی برخی جایگاه های 
عرضه ســوخت از ارائــه کارت ســوخت آزاد به 
متقاضیان خودداری می کنند"، گفت: چند دسته 
جایگاه سوخت داریم،  تعدادی جایگاه داریم که 
اصلا کارت آزاد ندارند که این قبیل جایگاه ها بیشتر 
در مناطق مرزی هستند؛ یک دسته جایگاه داریم 
که فقط یک کارت سوخت آزاد در اختیار دارند و 
جایگاه های دیگری که به لحاظ فروش بالاتر و یا 
در کلانشهرها هستند، بیش از یک کارت آزاد در 
اختیار دارند. وی افزود: بیشترین تعداد کارت های 
آزاد سوخت در استان تهران و به ویژه شهر تهران در 
جایگاه های عرضه سوخت وجود دارد که به ازای هر 

سکو یک کارت آزاد سوخت موجود است.
نواز با بیــان اینکه "اگر مراجعــات مردمی برای 
استفاده از کارت آزاد بیشتر شود، شارژ کارت آزاد 
ممکن اســت از لحاظ لیتری و یا از لحاظ تعداد 
دفعات مجاز سوخـت گیری تمام شود"، گفت: هر 
کارت آزاد در جایگاه های عرضه سوخت، امکان 
سوخت گیری تا سقف 7۰۰۰ لیتر در شبانه روز و 
یا با تعداد دفعات سوخت گیری 255 بار را دارد که 
اگر یک کارت آزاد سوخت به این سقف در تعداد 
دفعات و یا در حجم ســقف 7۰۰۰ لیتری برسد، 
دیگر امکان سوخت گیری با آن کارت تا بعد از 12 
شب یعنی شروع شبانه روز بعدی، وجود ندارد؛ از 
اینرو برخی جایگاه ها که کارت آزاد آنها در مراجعات 
مکرر مردمی، دیگر امکان ســوخت گیری ندارد، 
ممکن است به مراجعه کننده اعلام کنند کارت 
آزادی نداریم. وی ادامه داد: به جز مناطق مرزی 
که شرایط ویژه خودشان را دارند، در دیگر مناطق 
کشــور باید تمامی جایگاه ها حداقل یک کارت 
آزاد داشته باشند و اگر در مراجعاتی مردم دیدند 
جایگاهی عنوان می کند کارت آزاد در اختیار ندارد، 
یا در صورت امکان به نزدیک ترین جایگاه بعدی در 
مســیر مراجعه کنند و یا مراتب را با شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی و یا صنف جایگاه داران 
سوخت کشور با شماره هایی که در جایگاه ها در 
معرض دید عمــوم قــرار دارد، در میان بگذارند. 
سخنگوی صنف جایگاه داران خاطرنشان کرد: از 
مردم تقاضا می کنیم که همواره از کارت سوخت 
شخصی خود استفاده کنند تا کارت آزاد جایگاه ها 
برای مواردی که به هر دلیل کارت سوخت به همراه 
ندارد باقی بماند، نتیجه این کار یعنی استفاده از 
کارت سوخت شخصی به نفع خود مردم خواهد 
بود، هم از ازدیاد صف در زمان ســوخت گیری به 
دلیل تعدد تقاضای کارت آزاد جلوگیری می کند 
و هم ظرفیت سوخت گیری با کارت آزاد جایگاه ها 
برای مردمی باقی می مانــد که به هر دلیل کارت 

سوخت شخصی به همراه ندارند.

خبر

مدیرعامل ســازمان ملی 
زمین و مســکن گفت: از 
ابتــدای دولت ســیزدهم 
تاکنون بیــش از 45 هزار 
هکتار زمین بــرای اجرای 
نهضت ملی مســکن تامین شده اســت. به گزارش 
مهر، ارسلان مالکی مدیرعامل سازمان ملی زمین و 
مسکن گفت: سازمان ملی زمین و مسکن به عنوان 
نماینده دولت در اراضی دولتی و مسؤولیت در اجرای 
پروژه های مسکن دولت در شرایط خاصی قرار گرفته 
و در دولت سیزدهم به علت نیاز زمین کشور. برای این 

سازمان برنامه های ویژه ای تدوین شده است. 
معاون وزیر راه و شهرســازی در ادامه تاکید کرد: 
همچنین با اجرای قانون جهش تولید مسکن برنامه 
ریزی برای مسکن اقشار جامعه در دستور کار قرار 
گرفته و برای اجرای تمام برنامه های مسکن اولین 
مقدمه تأمین زمین اســت که این موضوع مهم به 

سازمان ملی زمین و مسکن سپرده شد.
وی گفت: در حالی پروژه های نهضت ملی مسکن 
آغاز به کار شــد که تعداد زمین های در دسترس 
تقریباً صفر بود و برای ســاخت مسکن ابتدا حتماً 
باید زمین به شهرها الحاق شود که از ابتدای دولت 

سیزدهم تا به امروز براســاس ظرفیت بیش از 45 
هزار هکتار زمین در محدوده شهرها در اختیار طرح 
قرار گرفته و هم اکنون با توجه به شــهرک سازی، 
۶۰ نقطه شناسایی شــد و مطالعات مکان یابی این 
شهرک ها به اتمام رسید؛ همچنین تعداد پنج مورد 

از این شهرک ها در تهران مکان یابی شده است.

مالکی ادامه داد: اقداماتی که در دولت ســیزدهم 
برای تأمین مسکن مشــمولین قانون و افراد واجد 
شرایط رخ داد در مقایســه با سایر طرح های پس از 
دوره انقلاب از لحاظ کیفیت و تعداد قابل مقایســه 
نیست. این مقام مســؤول عنوان کرد: در شرایطی 
پروژه ای مسکن آغاز کردیم که مکلف بودیم منابعی 

را برای آماده ســازی این پروژه ها از مولد سازی و 
منابع داخلی این سازمان استفاده کنیم و به تعبیر 
وزیر راه و شهرسازی بزرگ ترین مولدسازی در تاریخ 
هم اکنون اتفاق افتاده اســت. وی تصریح کرد: در 
ماهیت کار به دلیل پیشروی پروژه ها باید مولدسازی 
داشته باشیم و مولدسازی به معنای استفاده درست 
از منابع در اختیار است که ابتدا باید ارزش افزایی رخ 
دهد، سپس بازار یابی و فروش نقش حائز اهمیتی 
دارد؛ در سال گذشته پس از برگزاری مزایده های پی 
در پی بیش از ۶۰ همت از این طریق درآمد داشتیم 

که البته نیاز کشور بیشتر از این رقم است.
مالکی در خصوص جزئیات واگذاری زمین در جزایر 
ابوموسی و هرمز، افزود: در خصوص ابوموسی، سند 
مالکیتی زمین این جزیره به نام سازمان ملی زمین و 
مسکن است و مالکیت ابوموسی به دولت جمهوری 
اسلامی ایران تعلق دارد. در این جزیره برای بومیان 
و برای کســانی که مشــمول قانون هستند زمین 
و مســکن آماده می کنیم. همیــن واگذاری ها در 
سایر شهرهای کشور داریم در ابوموسی نیز انجام 
می شود. وی همچنین تاکید کرد: در جزیره هرمز 
572 هکتار زمین برای ساخت مسکن نهضت ملی 
در اختیار داریم؛ همچنین جزیره هرمز هم واگذاری 
زمین برای واجدین شــرایط نهضت ملی مسکن 

انجام می شود.

برنامه ریزی برای مسکن اقشار جامعه در دستور کار است

تامین زمین طرح نهضت ملی مسکن

جزییات واگذاری زمین به مردم 
در جزایر بوموسی و هرمز

مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مســکن با 
بیان اینکــه دولت جمهوری اســلامی ایران 
مالک جزیره بوموسی اســت، گفت: سازمان 
ملی زمین و مســکن حــدود 125۸ هکتار 
زمین در این جزیره دارد. ارســلان مالکی در 
خصوص جزییات واگــذاری زمین در جزایر 
بوموســی و هرمز، اظهار کــرد: در خصوص 
بوموسی،  سند مالکیتی زمین این جزیره به نام 
ســازمان ملی زمین و مسکن است و مالکیت 
 بوموســی به دولت جمهوری اسلامی ایران 

تعلق دارد.
وی ادامه داد: در این جزیره بــرای بومیان و 
برای کسانیکه مشــمول قانون هستند زمین 
و مسکن آماده می کنیم. همین واگذاری ها 
در سایر شهرهای کشور داریم در بوموسی نیز 
انجام می شود. وی با بیان اینکه سازمان ملی 
زمین و مسکن 125۸ هکتار زمین در بوموسی 
دارد، اضافه کرد: در زمان حاضر دو پروژه در 

این جزیره فعال است.
به گفته وی، سازمان ملی زمین و مسکن 11۰ 
واحد مسکونی را در جزیره بوموسی می سازد 
که در مرحلــه انتخاب پیمانکار قــرار داریم. 
مالکی همچنین گفــت در جزیره هرمز 572 
هکتار زمین برای ساخت مسکن نهضت ملی 
در اختیار داریم. مدیرعامل سازمان ملی زمین 
و مسکن درباره جزیره هرمز نیز گفت: در این 
جزیره هم واگذاری زمین برای واجدان شرایط 

نهضت ملی مسکن انجام می شود.

وزارت اقتصاد:
ســرعت خــروج بانک ها از 

بنگاهداری زیاد شد
از ســال 1394 که قانون خــروج بانک ها از 
بنگاهداری تصویب شــد، تا شهریور 14۰۰ 
یعنی طی ۶ سال حدود 55 هزار میلیارد تومان 
مجموع دارایی های مازاد بانک ها فروخته شده 
بود اما در دولت ســیزدهم 77 هزار میلیارد 
تومان از دارایی های مــازاد بانک ها فروخته 
شــده اســت. به گزارش خبرگزاری تسنیم،  
وزارت اموراقتصــادی و دارایی در پاســخ به 
گزارش یکی از رســانه ها با تیتر» بنگاهداری 
به جای مردمداری« توضیح داد: افزایش رشد 
نقدینگی و به دنبال آن تشــدید تورم موجب 
شد تا دولت سیزدهم سیاست کنترل ترازنامه 
را برای مهار رشــد نقدینگی اجرا کند و این 
سیاست با کاهش رشد نقدینگی از 4۰ درصد 
در پایان دولت قبل به 24.3 درصد در  پایان 
سال گذشته برســد اما در کنار کاهش رشد 
نقدینگی برای جلوگیری از رکود و عدم اتکای 
تامین مالــی  بنگاه ها به منابــع بانکی دولت 
تدبیر دیگری برای تنوع بخشی به تامین مالی 

در نظر گرفت.
 در همین حال دسترسی مردم به تسهیلات 
خرد نیز با موضوعاتی از جمله اعتبارسنجی در 
دستور کار دولت سیزدهم بوده و نتایجی نیز 
به همراه داشته است. درباره بانک های تحت 
مدیریت دولت تدبیری که در نظر گرفته شد تا 
دسترسی مردم و خانوارها به منابع بانکی برای 
دریافت تسهیلات خرد تسهیل شود، افزایش 

سرمایه بانک ها بود.
در کنار این موارد با ابــلاغ قانون تامین مالی 
تولید و زیرســاختها و عزم دولت برای اجرای 
آن  انتظار می رود برخــی مضیقه هایی که به 
دنبال  مهار رشــد نقدیندگی ایجاد شده بود 

نیز برطرف شود.
وزارت امــور اقتصــادی و دارایی بــه عنوان 
دستگاه مسئول در اجرای این قانون از ماه ها 
پیش پروژه  تحولی تامین مالــی را در تمام 
بخش های مربوطه فراهم کرده است و در واقع 
اجرای این قانون، خود انقلابی در تامین مالی 
است که با کاهش وابستگی بنگاه ها به تامین 
مالی از منابع بانکی طبیعتــاً امکان پرداخت 
تســهیلات خرد به مردم بیشتر برای بانک ها 

فراهم می شود.
همچنین یادآوری می شود که از سال 1394 
که قانون خروج بانک ها از بنگاهداری تصویب 
شد، تا شهریور 14۰۰ یعنی طی ۶ سال حدود 
55 هزار میلیارد تومــان مجموع دارایی های 
مازاد بانک ها فروخته شــده بود اما در دولت 
سیزدهم 77 هزار میلیارد تومان از دارایی های 
مازاد بانک ها فروخته شــده است. انتظار می 
رود در سال 14۰3 با مصوبه هیات دولت برای 
تســهیل فروش اموال بانک ها این رقم بسیار 

بالاتر رود.
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ســخنگوی ســتاد مقابله با قاچــاق کالا و ارز با 
بیان اینکه مشــاهدات میدانی نشــان می دهد 
حدود 1۰ درصد بازار پوشــاک به کالای قاچاق 
اختصاص دارد، گفت: بخشــی از لــوازم خانگی 
کره ای موجود در بازار، تقلبی هســتند و فروش 
کارتــن خالــی یخچــال و فریزرهــای کره ای 
حتی تا چند میلیــون تومان در فروشــگاه های 
 اینترنتــی هــم ادعــای تقلبــی بــودن کالاها 

را تایید می کند.
به گزارش ایسنا، با توجه به اینکه محاسبه دقیق 
آمار کالای قاچاق ممکن نیست و صرفا برآوردهایی 
در این زمینه وجود دارد، عموما در برخی حوزه ها 
بر ســر آمار قاچاق اختلاف نظر وجــود دارد که 

در این میان این اختلاف بر ســر میــزان کالای 
قاچاق در بازار پوشاک بیشتر است؛ به طوری که 
تولیدکنندگان سهم کالای قاچاق از بازار پوشاک 
را 3۰ درصد عنوان می کنند، اما رقمی که از سوی 
ســتاد مقابله با قاچاق کالا و ارز اعلام می شود، به 

مراتب کمتر است.
از سوی دیگر دست اندرکاران حوزه های مختلف از 
جمله پوشاک و دخانیات، فروش بخشی از کالاهای 
قاچاق را به دست فروشان نسبت می دهند و این در 
حالی است که ستاد معتقد است، دست فروشان 

بیشتر فروشنده کالای تقلبی هستند.
در این رابطــه حمیدرضا دهقانی نیا با اشــاره به 
ادعاهای مطرح شده در رابطه با فروش کالاهای 

قاچاق از ســوی دســت فروش ها، تصریح کرد: 
اطلاعاتــی مبنــی بر اینکــه دســتفروش ها به 
صورت ســازمان یافته کالای قاچاق عرضه کنند 
وجود نــدارد و ما ایــن موضوع را قبــول نداریم. 
بیش از 95 درصد دســتفروش ها، با جعل برند، 
کالای تقلبی عرضه می کنند و فروشــنده کالای 
قاچاق نیســتند. البته با فروش پوشــاک دست 
دوم از ســوی دســت فروش ها به دلیل اینکه با 
 ســلامت مــردم ارتبــاط مســتقیم دارد باید 

برخورد شود.
وی با بیان اینکه شاخص تشخیص کالای قاچاق، 
شناسه کالا اســت، گفت: برخی تولیدکنندگان 
پوشاک هنوز شناســه کالا را بر روی محصولات 

خود درج نکرده اند. مشــاهدات میدانی نشــان 
می دهد حدود 1۰ درصد بازار پوشــاک به کالای 
قاچاق اختصاص دارد، چراکــه کالای تقلبی هم 
در این بازار زیاد است و بخش زیادی از کالاهایی 
که به عنوان قاچاق شــناخته می شــود، در اصل 

تقلبی است.
این مقام مســئول با بیان اینکه در حــوزه لوازم 
خانگی هم این موضوع صدق می کند و بخشی از 
کالاهای کره ای، در اصل تقلبی هستند، تصریح 
کرد: در حــال حاضــر کارتن خالــی یخچال و 
فریزرهای کــره ای حتی تا چنــد میلیون تومان 
هم در فروشگاه های اینترنتی فروخته می شود که 

ادعای تقلبی بودن کالاها را تایید می کند.

اداره اطلاعات انرژی آمریکا در جدیدترین گزارش 
»دورنمای انرژی« خــود، از افزایش تولید نفت و 
سوخت های مایع دیگر ایران در سه ماهه اول سال 

2۰24 خبر داد.
گزارش »دورنمای انــرژی« اداره اطلاعات انرژی 
آمریکا نشــان می دهد تولید نفت و سوخت های 
مایع دیگر ایران در سه ماهه اول سال 2۰24، به 
4.42 میلیون بشــکه در روز رسید که در مقایسه 

با تولید 4.31 میلیون بشــکه در روز در سه ماهه 
پایانی سال 2۰23، افزایش داشت.

تولید ایران بالاتر از تولید 4.4۰ میلیون بشــکه 
در روز عراق و 4.1۶ میلیون بشکه در روز امارات 
عربی متحده بود و پس از عربستان با تولید 1۰.75 
میلیون بشــکه در روز، در میان اعضای اوپک، در 
جایگاه دوم قرار گرفت. مجموع تولید اوپک طی 

این مدت، به 32.۰4 میلیون بشکه در روز رسید.

طبق آمار این آژانس، تولید نفت خام ایران در سه 
ماهه اول ســال میلادی جاری، به 3.23 میلیون 
بشکه در روز رســید که در مقایسه با تولید 3.1۸ 
میلیون بشــکه در روز در ســه ماهه چهارم سال 
2۰23، افزایش داشت. میانگین تولید نفت ایران 
در سال میلادی گذشته، 2.۸7 میلیون بشکه در 

روز بوده است.
در میان اعضای اوپک، از نظــر میزان تولید نفت 

خام در ســه ماهه اول ســال 2۰24، عربستان با 
تولید 9.13 میلیون بشکه در روز و عراق با تولید 
4.29 میلیون بشــکه در روز، در رتبه های اول و 
دوم ایستادند و ایران، با تولید روزانه 3.23 میلیون 
بشکه نفت خام، سومین تولیدکننده بزرگ عضو 
اوپک بود. طبــق گــزارش اداره اطلاعات انرژی 
آمریکا، مجموع تولید نفت اوپک در همین مدت، 

2۶.۶5 میلیون بشکه در روز بود.

مدیرکل استاندارد اســتان تهران گفت: در جریان 
بازرسی کارشناسان استاندارد از واحدهای صنفی 
عرضه کننده مــواد غذایی در خیابــان انبار نفت 
تهران، 5۰ واحد صنفی بازرســی و بــا واحدهای 
 عرضه کننــده مواد غذایی غیراســتاندارد برخورد 

قانونی شد.
به گــزارش اداره کل اســتاندارد اســتان تهران، 
محمدحســین طاهری با بیان اینکه مواد غذایی 
غیراستاندارد شناسایی شده شــامل انواع سرکه، 
زعفران، خرمــا، آب و انــواع آبمیــوه و ... بود، به 
شــهروندان توصیه کرد: هنگام خرید مواد غذایی، 

به بهانــه ارزان قیمت بــودن از خرید محصولات 
غذایی بدون نشــان اســتاندارد خودداری کرده و 
در صورت داشــتن نشــان اســتاندارد بــر روی 
محصول، با ارســال کــد 1۰ رقمی ذیل نشــان 
اســتاندارد بــه ســامانه پیامکــی 1۰۰۰1517 
 از اعتبــار و اصالــت آن محصــول اطمینــان 

حاصل کنند.
این مقام مســؤول در پایان تاکید کرد: در صورت 
مشاهده محصولات غیراســتاندارد و یا غیرمتعبر، 
مراتب را از طریق ســامانه تلفنــی 1517 به این 

اداره کل اطلاع دهند.

مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان شرکت مادرتخصصی 
برق حرارتی گفــت: ظرفیت نیروگاه های کل کشــور 
همزمان با اتصال دومین واحد گازی نیروگاه تربت حیدریه 
به شبکه سراسری برق از مرز 93 هزار مگاوات عبور کرد.

هادی مدقق با اشــاره به اینکه ۸2 درصــد از ظرفیت 
نیروگاه های کشور متعلق به واحد های حرارتی )گازی، 
بخاری و سیکل ترکیبی( اســت، گفت: از ابتدای دولت 
ســیزدهم تاکنون 9 هزار و 147 مــگاوات به ظرفیت 
نیروگاه های حرارتی افزوده شده که این اقدام از طریق 
سنکرون 47 واحد جدید نیروگاهی به ظرفیت ۶ هزار 
و 7۶7 مگاوات، رفع محدودیــت نیروگاه های بخاری 
و افزایش توان عملــی نیروگاه هــای گازی موجود به 
ظرفیت دو هزار مگاوات و 3۸۰ مگاوات واحد های مقیاس 
کوچک محقق شده است. وی با اشاره به اینکه ظرفیت 
نیروگاه های حرارتی کشور با افتتاح پروژه های جدید در 
دولت سیزدهم به 75 هزار و 7۶7 مگاوات رسیده است، 
بیان کرد: در حاضر حاضر ۶29 واحد تولید برق حرارتی 
در 145 نیروگاه کشور وظیفه تامین 94 درصد انرژی 

مورد نیاز مشترکان سراسر کشور را بر عهده دارند.
مدقق ادامه داد: واحد های حرارتی ســنکرون شده در 
دولت ســیزدهم شــامل 33 واحد گاز در نیروگاه های 

ســیکل ترکیبی هنگام، ایران ال ان جی )ســه واحد(، 
قشم پاسارگارد، آریان زنجان )دو واحد(، مهتاب کویر 
)دو واحد(، شهید باکری )دو واحد(، تربت حیدریه )دو 
واحد(، فولاد بوتیا، دوکوهه، فــولاد مبارکه )دو واحد(، 
المینیوم المهدی، فولاد غرب آسیا، سبزوار، گل گهر و 
واحد های گازی کوچک میانرود، زاهدان )ســه واحد(، 
صبای دهلران )چهار واحد(، پتروشیمی کردستان )سه 
واحد( و پتروشیمی کرمانشاه مجموعا به ظرفیت چهار 

هزار و ۶73 مگاوات بوده است.
مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان شرکت مادرتخصصی 
برق حرارتی گفت: همچنین در این مدت 14 واحد بخار 
در نیروگاه های ســیکل ترکیبی جهرم، هریس، ارومیه 
)دو واحد(، چابهــار، بعثت پارس جنوبــی )دو واحد(، 
غرب کارون، عسلویه، فردوســی، خرم آباد، سبلان )دو 
واحد( و کربنات سدیم سمنان نیز با ظرفیت دو هزار و 
171 مگاوات به شبکه سراسری برق کشور متصل شده 
است. مدقق تاکید کرد: این واحد های بخار جدید بدون 
مصرف سوخت اضافی و از طریق حرارت اگزوز واحد گاز 
قبلی در حال فعالیت هستند و احداث این واحد ها منجر 
به صرفه جویی سه میلیارد و 25۰ میلیون مترمکعبی 

مصرف سوخت در طول سال شده است.

رئیس بنیاد ملی گندمکاران گفــت: از 1۰ فروردین ماه 
تاکنون حدود 1.5 میلیون تن گندم خریداری شده، ولی 
هنوز یک ریال هم بابت آن به گندمکاران پرداخت نشده 
است. عطاالله هاشمی با بیان اینکه حدود 35 روز است که 
خرید تضمینی گندم شروع شده است، گفت: این خرید 
از استان های سیستان و بلوچستان، بوشهر، خوزستان، 
فارس، جنوب کرمان یعنی مناطق گرمسیر آغاز شده و تا 
ماه های آینده به مناطق مرکزی و غرب کشور نیز می رسد. 
وی افزود: طبق قانون خرید تضمینی، خرید گندم تا پایان 
مهر ادامه دارد، ولی به صــورت اجرایی خریدها تا پایان 
شهریور خواهد بود. رئیس بنیاد ملی گندمکاران تصریح 

کرد: میزان خرید گندم تاکنون به حدود 1.5 میلیون تن 
با همان قیمت 17 هزار و5۰۰ تومان رسیده، ولی هنوز 
ریالی به کشاورزان پرداخت نشده است. وی با اشاره به 
اینکه دولت 23 همت به کشاورزان بدهکار است، گفت: 
کشاورزان از این موضوع گلایه دارند زیرا طبق قانون خرید 
تضمینی باید 24 ســاعت پس از تحویل گندم وجه آن 
پرداخت شود. هاشمی در پایان گفت: سال های قبل روال 
این بود که دولت به غیر از قیمت پایه گندم پاداشی نیز 
برای آن در نظر می گرفت. سال گذشته به ازای هر کیلو 
گندم 2۰۰۰ تومان پاداش به کشاورزان پرداخت می شد، 

ولی امسال هنوز پاداشی اعلام نشده است.

وزیر صمت گفت: وقتی ارز ترجیحی می پردازیم چطور 
باید اجازه دهیم که صنعتگر کالا را با قیمت دلخواه خود 
بفروشــد؟ ما باید در این خصوص به راه حل برسیم و 

مساله را به صورت ریشه ای حل کنیم.
به گزارش مهر، عباس علی آبادی وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در نشست بررسی مشکلات واحدهای تولیدی 
اظهار کرد: در دنیا چیزی به نام تأمین ارز نداریم زیرا در 
دنیا برای ارز یک نرخ مشخص اعلام می کنند و می گویند 
این نرخ، نرخ تبادل است اما در ایران به دلیل اینکه نرخ 
ارز در سطوح مختلف اســت در حال حاضر تأمین ارز 
تبدیل به مساله شده؛ اینکه چه کسانی ارز 42۰۰، ارز 

2۸5۰۰ و… می گیرند تبدیل به مساله شده است.
وی افزود: مسائل بعدی تأمین انرژی و آب، تأمین مواد 
اولیه واحدهای تولیدی، تســهیل در صدور مجوزها و 
مشوق ها اســت. موضوع بعدی حذف قیمت گذاری 
دستوری است که یک مشکل کاملاً شناخته شده است 
اما در این شــرایط باید چه کنیم؟ وقتی در این شرایط 
مثلًا ارز 42۰۰ تومانــی می دهیم بعد باید اجازه دهیم 
صنعتگر کالا را با قیمت دلخواه خود بفروشد؟ ما باید 
در این خصوص به راه حل برسیم و مساله را به صورت 
ریشه ای حل کنیم. موضوع ارز در دنیا مساله نیست اما در 

ایران به دلیل سطوح مختلف ارزی تبدیل به مساله شده 
است. وزیر صمت ادامه داد: تحریک تقاضا مساله بعدی 
است؛ متأسفانه در برخی از صنایع به دلیل نبود تقاضا 
مشکل داریم. نه اینکه تقاضا نیست چون مردم نیاز ندارند 
بلکه مردم نمی توانند این تقاضا را تأمین کنند؛ در برخی 
از تبلیغات تلویزیونی می بینیم که صنایع اعلام می کنند 
»امسال به قیمت پارسال«؛ منظور از این تبلیغ این است 

که در شرایط مطلوبی از نظر تقاضا نیست.
وی گفت: تقویت بنیه نیروی انسانی در وزارت صمت 
از جمله مشکلاتی اســت که دولت با آن مواجه است. 
دستگاه های دولتی در حال ضعیف شدن هستند زیرا 
نظام حقوق و دســتمزد اصلاح نمی شود و از آن طرف 
نمی توانند جبران کننده نیازهای صنایع باشــند زیرا 

ظرفیت کافی وجود ندارد.
علی آبــادی افــزود: آمادگــی دارم که جلســه ای را 
به صورت خاص به موشــکافی مشــکلات واحدهای 
تولیدی و صنعتی بپردازیم. مشــکلات شناخته شده 
اند و راه حل ها مهم هســتند. راه حل هایــی که ارائه 
می شوند نمی توانند یکجانبه باشند. مثلاً در موضوع برق 
 کارهایی کردیم از جمله در نظر گرفتن امتیازاتی برای 

تولیدکنندگان برق.

سهم ۱۰ درصدی قاچاق در بازار پوشاک

ایران دومین تولیدکننده بزرگ سوخت های مایع 

برخورد قانونی با توزیع  مواد غذایی غیراستاندارد

ظرفیت نیروگاه های از ۹۳ هزار مگاوات عبور کرد

خرید تضمینی گندم به ۱.۵ میلیون تن رسید

صنایع در شرایط مطلوبی از نظر تقاضا نیستند

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

ســخنگوی صنعت آب گفت: میزان آب ورودی به سدهای کشور با 
وجود پرشدگی ۶۷ درصدی، همچنان ۳ درصد کاهش را نسبت به 
سال آبی گذشته نشان می دهد. فیروز قاسم زاده سخنگوی صنعت 
آب کشور اظهار کرد: بارش های دو ماه گذشــته، منجر به پر شدن 
کامل برخی سدهای کشور از جمله سدهایی در استان خوزستان، 
آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی، کهگیلویه و بویراحمد، کردستان، 

هرمزگان، کرمانشاه، ایلام و سیستان و بلوچستان شد.
وی افزود: هر چنــد بارش هایی که طی مدت اخیر دریافت شــده، 

تنش آبــی در برخی اســتان های کشــور به خصــوص در منطقه 
جنوب شــرق را در ســال آبی پیــش رو برطرف کرده امــا میزان 
آب ورودی به ســدهای کشــور علی رغم پرشــدگی ۶۷ درصدی، 
همچنان ۳ درصد کاهش را نســبت به ســال آبی گذشــته نشان 
 می دهد و مصرف آب در ســطح کشــور همچنان نیازمند توجه و 

مراقبت است.
قاسم زاده وضعیت بارش پایتخت را همچنان کاهشی عنوان کرد و 
گفت: مجموع ۵ سد استان تهران، اکنون ۲۶ درصد پرشدگی دارد 

که این میزان نشانگر ۶ درصد کاهش حجم مخازن این استان نسبت 
به سال آبی گذشته است.

سخنگوی صنعت آب کشور خاطرنشــان کرد: تغییرات اقلیمی که 
تبعات آن در بسیاری از کشورهای دنیا به ویژه کشور ما مشهود است، 
افزایش حرارت زمین و به تبع آن، افزایش قدرت تبخیر را رقم خواهد 
زد و این تهدیدی برای منابع آب سطحی کشور خواهد بود. وی تأکید 
کرد: در چنین شرایطی ضروری است با مدیریت مصرف و پرهیز از بد 
مصرفی و پرمصرفی، به حفظ پایداری منابع آبی کشور کمک کنیم.

رئیس موسســه تحقیقات جنگل ها گفت: علی رغم آنکه ایران ۷۰ 
درصد تولید گل محمدی دنیا را داراست، سهم آن از درآمد جهانی 

یک درصد است.
علی علی زاده رئیس موسسه تحقیقات جنگل ها و مراتع در همایش 
روز ملی گل محمدی و گلاب گفت: با تمرکز فعالیت گیاهان دارویی 
بر حوزه شــناخت و مباحث اکولوژیکی و زراعت گیاهان دارویی به 
این نتیجه رسیدیم که ۲۲۰۰ گونه از ۸ هزار گونه گیاهان دارویی در 
کشور ما وجود دارد. به گفته او، از ۴۸ هزار نمونه بذری که در اختیار 

داریم، ۲۲ تا ۲۳ هزار نمونه مربوط به گیاهان دارویی است.

علی زاده با بیان اینکه ۲۰ اردیبهشت روز ملی گل محمدی و گلاب 
نام گذاری شده است، افزود: امروز به طور رسمی کارگاه اسانس گیری 
گل محمدی راه اندازی می شــود. رئیس موسسه تحقیقات جنگل 
ها و مراتع ادامه داد: علی رغم آنکــه ۷۰ درصد  تولید گل محمدی 
دنیا را دارا هســتیم، اما عایدی ما یک درصد از درآمد جهانی است. 
گفتنی اســت دنیا ۹۰ درصد تولید گل محمدی را به اسانس و ۱۰ 
 درصد را بــه گلاب تبدیل می کند، درحالیکه کشــورما ۹۰ درصد 

گلاب می گیرد.
به گفتــه او، با توجه به آنکــه به حوزه فرآورده هــای گل محمدی 

همانند دیگر کشــورها ورود پیدا نکردیم، سالانه ۱۵ تا ۲۰ میلیون 
دلار از این محل درآمد ارزی داریم. علــی زاده با بیان اینکه گلاب 
گیری یکی از حوزه های مشارکت مردم است، افزود: با ترویج نتایج 
علمی به جای تبدیل به گلاب باید گل محمدی به اســانس و دیگر 
 فرآورده ها تبدیل شــود تا ارزش افزوده بیشــتری را برای کشــور 

در برداشته باشد.
این مقام مســئول گفت: ســالانه ۸۰۰ تا ۹۰۰ میلیون دلار درآمد 
ارزی گیاهان دارویی است، در حالیکه با  فرآوری کامل همانند دیگر 

کشورها می توان درآمد ارزی را به ۲۶ میلیون دلار رساند.

مدیرعامل شرکت بازرسی مهندســی ایران گفت: با استفاده از توان 
شــرکت های بازرســی، باید از ورود کالاها و مــواد اولیه با کیفیت 
پایین به پروژه های نفتی، گازی و پتروشیمی کشور جلوگیری کرد. 
سید احسان شجاعی، مدیرعامل شرکت بازرســی مهندسی ایران 
در حاشیه ای بیســت و هشتمین نمایشــگاه بین المللی نفت، گاز، 
پتروشیمی و پالایش در جمع خبرنگاران اظهار داشت: ما قدیمی ترین 

شرکت بازرسی کشور هستیم.
وی با بیان اینکه بعد از انقلاب موضوع بازرســی کالاهای وارداتی در 
اولویت قرار گرفت، اظهار داشت: شرکت در سال ۱۳۸۲ درجریان تهاتر 
بدهی دولت با صندوق ذخیره فرهنگیان از سازمان گسترش و نوسازی 
به صندوق ذخیره فرهنگیان واگذار شد و به نوعی از بهش دولتی به 

بخش خصوصی واگذار شد.
وی افزود: شرکت IEI برند شناخته شده بین المللی است و ۵۴۰ نفر 
نیروی انسانی، ۲۳ شعبه داخلی و ۷ شعبه خارجی دارد و در تمام نقاط 
دنیا کار بازرســی انجام می دهد که از جمله فیلدهای کاری بازرسی 
آسانسور، کالا، خودرو و بازرسی تجهیزات صنعتی از جمله نفت و گاز 

پتروشیمی است.
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر پروژه های بزرگی با مجموعه های 
نفت و گاز و پتروشیمی دنبال می کنیم، خاطر نشان کرد: شرکت در 
حال حاضر بیش از ۱۰۰ پروژه فعال دارد و جزو بزرگترین شرکتهای 
بازرسی است و درواقع امســال تلاش نی کنیم فعالیت ها را در حوزه 
نفت، گازوئیل پتروشیمی توســعه داده و خدمات نوین ارائه دهیم و 

با دانش ملی به بومی سازی صنعت پتروشیمی کشور کمک کنیم.
وی با اشاره به اینکه هم اکنون دو دســته فعالیت کلی داریم برخی 
فعالیت های ارجاعی هســتند که سازمان اســتاندارد به شرکتهای 

بازرسی فنی ارجاع می دهد، یادآور شــد: برخی فعالیت ها نیز جنبه 
رقابتی دارد یعنی در زمینه کنتــرل قطعات در زمینه زنجیره تأمین 
فعالیت می کنیم ۴۰۰ تأمین کننده در ســطح کشور وجود دارد که 
در قطعه سازان بازرسان مقیم داریم که قطعاتی را که سازندگان برای 
خودروســازان تولید می کنند را کنترل کیفیت می کنیم همچنین 
خودروهای وارداتی در زمینه کنترل کیفیت و صدور تاییدیه فعالیت 
انجام می دهیم. تمامی خودروهای مستعمل و نو باید تاییدیه بازرسی 
صادر شود. شــجاعی ادامه داد: برخی فعالیت های ما به درخواست 
کارفرمایان است یعنی کارفرما در نظر دارد کیفیت کالای نهایی را بالا 
ببرد برخی نیز مراجعه دولتی و قانونگذار وارد می شوند که در نظر دارند 
استانداردهای ملی حفظ شود و نهایتاً محصولاتی که به مردم عرضه 
می شود تحت کنترل قرار گیرد بنابراین در واقع ما در بعد دوم نقش 
حاکمیتی را ایفا می کنیم کاری که شرکتهای بازرسی انجام می دهند 
در گذشته توسط سازمان ملی اســتاندارد انجام می شد و در موضوع 
واگذاری تصدیگری ما را بعنوان بازوی اجرایی قرار می دهد و کار را به 
ما ارجاع می دهد و بر عملکرد ما نیز نظارت دارد، درواقع شــرکتهای 
بازرسی باید دارای تاییدیه سازمان استاندارد و مرکز تأیید صلاحیت 

باشند ما دارای اعتبارات و مجوزهای مختلفی هستیم.
وی توضیح داد: شرکت بازرسی و مهندســی ایران دارای اعتبارات و 
مجوزهای مختلفی است، تأییده مرکز تأیید صلاحیت، گرید سازمان 
برنامه و بودجه، پروانه خدمات فنی و مهندسی وزارت صمت و حتی 
مجوز فعالیت از وزارت دفاع را داریم و مجوزی از ســازمان استاندارد 
داریم که به موجب آن می توانیم بازرســی کالا در خارج از کشور را 

انجام دهیم.
برنامه ورود به بروس را داریم، افزایش تنوع خدمات به حدی که بتوانیم 

متنوع ترین خدمات بازرسی را ارائه دهیم، در دستور کار شرکت ما قرار 
دارد. به گفته وی در حال حاضر ۲۳۰ شرکت بازرسی در ایران داریم 
که هر کدام در حوزه های خاص و کوچکی هستند اما شرکت بازرسی 
مهندسی ایران طیف وســیعی از خدمات بازرســی را ارائه می دهد 

به طوری که در هر صنعت، رد پای این شرکت دیده می شود.
شــجاعی اضافه کرد: مهمترین هدف از بازرسی بحث کنترل کیفیت 
اســت و کمک کننده به دولت یا دیگر کارفرمایان هستیم برای آنکه 
بتوانند الزامات قانونی را در زمینه استاندارد و کیفیت کالاها رعایت کنند. 
وی با اشاره به اینکه صنعت نفت، گاز و پتروشیمی صنعتی است خاطر 
نشان کرد: صنعت نفت وابسته به کالاهای خارجی و لایسنس های بین 
المللی است، بحث مهم بومی ســازی که در داخل ایران شکل گرفت 
و در سالهای اخیر به ویژه در دولت مردمی سیزدهم، مورد توجه ویژه 
دولت و وزارت نفت قرار گرفت، موجب شده تا با توجه به صنعت داخلی، 
سرمایه گذاری خوبی در زمینه داخلی سازی تجهیزات صورت گرفته 
و در حال انجام اســت؛ با این وجود هنوز بسیاری از کالاها و تجهیزات 
خارجی در پروژه های نفت، گاز و پتروشیمی کشور مورد استفاده قرار 
می گیرد که بازرسی فنی و تأیید کیفیت این کالاها بسیار موضوعی حائز 
اهمیت است. شجاعی ادامه داد: توان شرکت های داخلی باید برای تولید 
با کیفیت تجهیزات صنعت نفت افزایش یابد و در این زمینه شرکت های 

بازرسی می توانند کمک شایان توجهی داشته باشند.
وی در خاتمه اضافه کرد: شــرکت های بازرســی می توانند بازرسی 
کالاهای خریداری شــده را انجام دهند و یا حتی بازرسی مواد اولیه 
ای باشند که به صنعت وارد می شــود؛ با استفاده از توان شرکت های 
بازرسی، باید از ورود کالاها و مواد اولیه با کیفیت پایین به پروژه های 

نفتی، گازی و پتروشیمی کشور جلوگیری کرد.

پرشدگی ۶۷ درصدی سدهای کشور

ایران تولیدکننده ۷۰ درصد گل محمدی دنیا

جلوگیری از صدمات استفاده از کالای بی کیفیت
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اکبر شاهرخی، رئیس اتحادیه صنف فروشندگان 
گل و گیاه تهران گفت: اخیرا بانوان بیشتری به 
فعالیت در زمینه گل و گیاه روی آوردهاند و برای 
دریافت مجوز فعالیت در این حوزه به اتحادیه گل 
مراجعه می کنند. برخی از بانوان نیز با برگزاری 
ورکشــاپ های گل آرایی درآمــد قابل توجهی 
دارند؛ البته تبلیغات در فضای مجازی به شدت 

در توسعه کسب و کار آنها موثر بوده است.
رکود در بازار گل و گیــاه نمایانگر کاهش قابل 
ملاحظه  فعالیت های اقتصادی و تجاری مرتبط 
با این صنعت اســت. زمانی که توان خرید مردم 
کاهش می یابد، فروشــندگان گل و گیاه نیز با 
مشکلاتی مواجه می شــوند. افراد ممکن است 
به دلیل کاهش درآمدها یــا نگرانی های مالی، 
هزینه های اضافی برای خریــد گل و گیاه را به 
تأخیر بیندازند یا هزینه کمتری را به خرید گل 
و گیاه اختصاص دهند. این موضوع باعث کاهش 
فروش و در نتیجه رکود در بازار می شــود. برای 
مقابله با این وضعیت، فروشندگان می توانند به 
راهکارهایی مانند ارائه تخفیفات و قیمت گذاری 
مناســب، تبلیغات فعــال و افزایــش کیفیت 
محصولات خود روی آورند تا جذابیت بیشتری 

برای مشتریان ایجاد کنند.
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان گل و گیاه تهران 
در خصوص میزان حقوق افراد فعال در حوزه گل و 
گیاه توضیح داد: در حال حاضر هزینه های مربوط 
به خوراک و بیمه کارگران در صنعت گل و گیاه به 
شدت افزایش یافته است. به این معنا که به صورت 
تقریبی هزینه خوراک این افراد برای کارفرما در 
ماه حدود ۷ میلیون و پانصد هزار تومان و هزینه 
بیمه آنها که سال گذشته ۲ میلیون و ششصد هزار 
تومان بود، در ســال به بیش از ۳ میلیون رسیده 
است. بنابراین خوراک و بیمه این کارگران در ماه 

به طور مجموع ۹ میلیون هزینه دارد.
حقوق یک کارگر ساده از اتباع خارجی در حال 
حاضر ۱۰ تا ۱۲ میلیون است. تزیین کارهای گل 

نیز با توجه به میزان حرفه ای بودن شــان، نرخ 
متفاوتی از حقوق ماهانه را دریافت می کنند. در 
نتیجه دستمزد افراد در حوزه گل و گیاه از یک 
کارگر ساده تا تزیین کار حرفه ای از ۱۲ میلیون 

تا ۳۰ میلیون تومان متفاوت است.
وی همچنین افزود: اخیرا فعالیت قشــر بانوان 
در زمینه فــروش و تزیین گل و گیــاه افزایش 
چشمگیری داشته است. حرفه گل آرایی شامل 
آگاهی از نوع تزیین، رنــگ آمیزی گل ها، برگ 

آرایی و حتی کاغذ آرایی است.
رئیس اتحادیه صنف فروشــندگان گل و گیاه 
تهران در رابطه با علــل رکود بازار گل و تاثیر آن 
بر شرایط اقتصادی زندگی افراد مشغول در این 
حوزه بیان کرد: ســاعت کار کارگران در بخش 
گلخانه ها و تولید گل و گیاه تا ۴ یا ۵ بعد از ظهر 
بوده اما کارگران گل فروشی حداقل از ۸ صبح تا 
۸ شب در مغازه ها مشغول به کار هستند. شرایط 
سخت اقتصادی در حال حاضر حتی تهیه مسکن 
را نیز برای این قشر به شدت دشوار کرده است. 
در در شرایط کنونی مغازه داری برای صنف گل 
و گیاه نه برای کارفرما صرفه اقتصادی دارد و نه 
برای کارگر. در صورتی کــه اکثر اصناف گرفتار 
دلال بازی هستند. برای تولید گل و گیاه با توجه 
به افزایش شدید قیمت موادی مانند کود، سم، 
پلاستیک و غیره، سود قابل توجهی پیش بینی 
نمی شود و از طرفی کاهش توان خرید مردم نیز 

منجر به افزایش رکورد در این بازار شده است.
رئیس اتحادیه صنف فروشــندگان گل و گیاه 
تهران در پایان به تاثیر تبلیغات در رونق بازار گل 
و  گیاه اشاره کرد و گفت: اخیرا بانوان بیشتری به 
فعالیت در زمینه گل و گیاه روی آورده اند و برای 
دریافت مجوز فعالیت در این حوزه به اتحادیه گل 
مراجعه می کنند. برخی از بانوان نیز با برگزاری 
ورکشــاپ های گل آرایی درآمــد قابل توجهی 
دارند البته تبلیغات در فضای مجازی به شدت در 

توسعه کسب و کار آنها موثر بوده است.

مدیرکل توسعه بازار سازمان تعاون روستایی گفت: 
۲۲۱ تن زعفران ایرانی به ارزش ۲۱۰میلیون دلار در 

سال ۱۴۰۲ به ۵۵ کشور صادر شد. 
مدیرکل توســعه بازار ســازمان تعاون روستایی از 
افزایش صادرات زعفران با بسته بندی زیر ۳۰ گرم در 
سال ۱۴۰۲ نسبت به سال های قبل خبر داد و گفت: 
۲۲۱ تن زعفران ایرانی به ارزش ۲۱۰ میلیون دلار در 

سال ۱۴۰۲ به ۵۵ کشور صادر شد.
در ســال ۱۴۰۱ صادرات زعفران با بســته بندی تا 
۱۰گرمی و بیــن ۱۰ تا ۳۰ گرم نزدیــک به ۱۵.۵ 
درصد کل زعفران صادره بود که این نسبت در سال 

۱۴۰۲ به ۲۲ درصد کل صادرات این محصول رسید. 
امارات با خرید ۶۷ هــزار و ۱۲۰ کیلوگرم زعفران 
مقصد نخست و پس از آن چین با خرید ۴۹ هزار و 
۲۰۰ کیلوگرم، اسپانیا با ۴۳ هزار و ۸۲۰ کیلوگرم، 
افغانستان با ۲۱ هزار و ۷۱۶ کیلوگرم مقاصد اول تا 

چهارم صادرات زعفران ایرانی بودند.
متأسفانه در سال های گذشته زعفران ایران به صورت 
فله به خارج از کشور صادر می شد و توسط کشور های 
ثالث بسته  بندی می شد و به فروش می رسید؛ تغییر 
در فرآیند صــادرات این محصول می تواند تغییری 

مثبت در بازار زعفران ایران تلقی شود.

در حالــی که برخــی از 
دولتــی  دســتگاه های 
مرتبط با هوش مصنوعی 
دارای ســندی در ایــن 
حــوزه فناورانه هســتند، 
دســتیار معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیان رئیس جمهــور از ســاماندهی مراکز هوش 

مصنوعی در کشور خبر داد و گفت: همه مراکز هوش 
مصنوعی با حکم رئیس جمهــور ذیل مرکز ملی 
 هوش مصنوعی معاونت علمی ریاســت جمهوری 

قرار می گیرند.
به گزارش ایسنا، محمد جواد صدری مهر در حاشیه 
نمایشــگاه اینوتکس ۲۰۲۴ در جمع خبرنگاران، 
حــوزه هــوش مصنوعــی در دنیا را یــک حوزه 
استراتژیک توصیف کرد و افزود: حتی شرکت های 
بزرگ آمریکایی که پردازشگرهای هوش مصنوعی 

را تولید می کنند، به شرکای استراتژیک خود مانند 
عربستان نمی فروشند.

وی با بیان اینکه آمریکا بــا تصویب قانونی فروش 
آنها را رسما ممنوع اعلام کرده است، گفت: حوزه 
زیر ساخت در این حوزه بسیار مهم است؛ از این رو با 
ایجاد مرکز ملی هوش مصنوعی، تاکنون تجهیزات 
خوبی به کشــور وارد شده اســت و این تجهیزات 
تبدیل به شبکه می شوند تا زیر ساخت فوق العاده 
بزرگی ایجاد کنیم و همه بتوانند از این زیر ساخت 

بهره مند شــوند. صدری مهر ادامــه داد: ما همه 
مجموعه ها را به هم متصل می کنیم؛ مجموعه هایی 
که همگی آنها دارای تعدادی پردازشگر هستند و 
شبکه سازی این پردازشگرها، زیر ساخت پردازشی 

خوبی در کشور ایجاد خواهد کرد.
وی اضافه کرد: یکی دیگر از مسائل مطرح در هوش 
مصنوعی، موضوع ماژول ها هستند که این ماژول ها 
می توانند در زیر ســاخت ها برای اهداف مختلف 
استفاده شوند. در مرکز ملی هوش مصنوعی بانک 
خوبی از این ماژول ها ایجاد شده و به تدریج در حال 

ارتقاء است.
صدری مهر یادآور شد: در کنار همه اینها، تجمیع 
اطلاعات و آنالیز دیتاها است و در مرکز ملی هوش 
مصنوعی در ۳ حوزه »تجمیع اطلاعات«، »تجمیع 
ماژول ها« و »تجمیع زیر ساخت«، اقدامات بزرگی 
انجام می شــود و در کنار آن هلدینگ های بزرگ 
بخش خصوصی نیز در کنار این اقدامات قرار گرفته 
است. دســتیار معاون علمی رئیس جمهور با بیان 
اینکه حرکت در حوزه هوش مصنوعی پرشــتاب 
شده است، گفت: با این اقدامات تصور بر این است 

که با برنامه ریزی های انجام شده، به نتایج بزرگی در 
منطقه برسیم.

صدری مهــر در خصوص تعدد مراکز و اســناد در 
حوزه هــوش مصنوعی در دســتگاه های مختلف 
دولتی با تاکید بر اینکه این امر ســاماندهی شده 
اســت گفت: ایجاد مرکز ملی هــوش مصنوعی را 
به هیات دولت ارســال کردیم و مصوبه ایجاد این 
مرکز ملی به امضای رئیس جمهور رســید و همه 
مجموعه ها در این مرکز ملی قرار گرفتند. وی با بیان 
اینکه هوش مصنوعی چون یک حرکت پر سرعتی 
بود، باید کار ویژه ای روی آن انجام می شد، یادآور 
شد: از دو ماه قبل شــخص رئیس جمهور در این 
 زمینه حکم صادر کــرد و همه مجموعه ها ذیل آن 

قرار گرفتند.
دستیار معاون علمی،  فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهور با بیان اینکه امروز کشــور از مرحله 
آزمون و خطا در حوزه های فناوری عبور کرده و از 
فناوری نمایشی فاصله گرفته است، گفت: ما اکنون 
به شرکت هایی رسیده ایم که نقشی در GDP کشور 
دارند و از این رو نقش شــرکت ها برای حضور در 

نمایشگاه ها جدی تر می شود.
وی نمایشــگاه ها را جایی دانســت که شرکت ها 
می توانند محصولات خود را ارائه دهند و اظهار کرد: 
در ســال ۱۴۰۰ حدود ۳۰۰ میلیون دلار صادرات 
محصولات و خدمات فناورانه داشتیم و این میزان 
برای سال ۱۴۰۲ به ۲ میلیارد دلار رسیده است و 

این نشان از رشــد گام به گام فناوری در اقتصاد و 
GDP دارد. صدری مهر با بیان اینکه در زمینه سهم 
فناوری در GDP نمی توان آمار مشــخصی اعلام 
کرد، ادامه داد: در حال حاضر حدود ۳ تا ۳.۵ درصد 
تولید ناخالص داخلــی اختصاص به فناوری دارد و 
هدف ما این است که بتوانیم تا ۱۴۰۵ اختصاص ۸ 

درصد GDP را محقق کنیم.
دستیار معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهور ایجاد حدود ۵۰۰ شتابدهنده و ایجاد 
مراکز نوآوری را از اقدامات تحقق افزایش ســهم 
فناوری در تولید ناخالص داخلی عنوان کرد و ادامه 
داد: ۲۰ کارخانه نوآوری و ۷۰ پارک فناوری از دیگر 
زیر ساخت های توسعه فناوری در کشور است و ما تا 
سال ۱۴۰۵ سهم ۸ درصدی را هدف گذاری کردیم.
وی ادامه داد: ما بر اســاس ارزیابــی فعالیت های 
گذشته این مراکز، گواهی صلاحیت دانش بنیانی 
برای آنها صادر خواهیم کرد و از سوی دیگر حمایت 
برای زیر ساخت های دانش بنیان بیش از ۱۰ برابر 

افزایش یافته است.
صدری مهر تاکید کرد: در گذشته ۵۰۰ شتابدهنده 
ایجاد شده بود که حمایت هایی را از معاونت علمی 
دریافت می کردند و در بررســی های صدور گواهی 
تایید صلاحیت به ۴۰ شــتابدهنده رسیدیم و این 
شتابدهنده ها توانستند گواهی تایید صلاحیت را 
دریافت کنند و حمایت از این شتابدهنده ها بیش از 

۱۰ برابر شده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

سهم فناوری در تولید ناخالص داخلی افزایش می یابد

صادرات 2 میلیارد دلاری محصولات فناورانه 

صادرات ۲۱۰میلیون دلار زعفران به ۵۵ کشور 

افزایش هزینه های کارگران در صنعت گل و گیاه

تمرکز بر اقتصاد دیجیتال برای جهش تولید
مهدی غیبی، کارشناس فناوری

ایران در عرصه تولیدات نرم افزاری از دانش و تخصص بالایی برخوردار اســت. لذا در عرصه اقتصاد دیجیتال در سال جهش تولید باید تولید و توسعه صادرات 
نرم افزاری در اولویت اصلی قرار گیرد.

استارت آپها، دانش بنیان ها و به طور کلی اقتصاد دیجیتال در هر حوزه ای که وارد شوند، باعث افزایش بهره وری و یا به عبارت دیگر مولد بودن می شود. اقتصاد 
دیجیتال در بلندمدت بسیار سودده خواهد بود. در بحث اشتغال نیز ممکن است در کوتاه مدت تسهیلات ورود فناوری اطلاعات به حوزه اقتصاد مثبت نباشد، 

اما در بلندمدت این رویه تغییر خواهد کرد و فناوری اطلاعات باعث ایجاد مشاغل بیشتری خواهد شد.
یکی از مهمترین ویژگی های اقتصاد دیجیتال تفکر اکوسیستمی است. مفهوم رقابت در این اقتصاد متفاوت از گذشته است و در آن سازمان ها یک تنه و در انزوا 
موفق نخواهند بود. در اقتصاد دیجیتال، کسب وکارهایی که تا دیروز رقیب محسوب می شدند شاید امروز همکار باشند. در این اقتصاد شبکه ای از بازیگران با هم 

به منظور خلق بالاترین ارزش در کنار یکدیگر هم افزایی می کند.
توجه به حوزه فناوری اطلاعات می تواند به رشد تولید ناخالص ملی کشور کمک کند. اقتصاد دیجیتال در محورهای هوشمندسازی، صرفه جویی در انرژی و حتی 
توسعه گردشگری با معرفی محصولات و جاذبه های گردشگری به دیگر شهروندان دیگر کشورها می تواند نقش مهمی در رشد تولید ناخالص ملی داشته باشد. 
اقتصاد دیجیتالی مفهوم نسبتا جدیدی است که با گسترش فناوری اطلاعات و به کارگیری آن در جوامع در حال تکامل است. اقتصاد دیجیتالی که در مواردی 
اقتصاد اینترنتی، اقتصاد نوینی یا اقتصاد شبکه ای هم نامیده می شود، اقتصادی است که بر پایه فناوری های دیجیتال شامل شبکه های ارتباط دیجیتالی )اینترنت 

و دیگر شبکه های ارزشی افزوده(، رایانه ها، نرم افزار و دیگر فناوری های اطلاعاتی مرتبط استوار است.
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فناوری و 
اطلاعات

ترفندی جدید برای سرقت از طریق وای فای رایگان
هر روز بر تعداد افرادی که قربانی سرقت هویت شــده اند، افزوده می شود؛ این 
مفهوم شامل هر نوع جرم، کلاهبرداری یا هر نوع فریب منجر به از بین رفتن نام 
کاربری، رمز عبور، شــماره کارت اعتباری، داده های بانکی، اطلاعات مربوط  به 
سلامت یا هر نوع داده شخصی دیگر بوده که پس از سرقت توسط هکرها مورد 
اســتفاده قرار می گیرد و از این اطلاعات برای انجام جرائم با استفاده از هویت 

کاربر، بدون اطلاع آنها استفاده می شود.
جرایم ســایبری در دنیای امروز به یکی از مهم ترین چالش های امنیتی جهان 
تبدیل شده است. درواقع با توسعه فناوری و استفاده گسترده از اینترنت، جرایم 
سایبری نیز به صورت چشمگیری افزایش یافته از این رو لازم است که مردم نحوه 

مواجهه با آن را بدانند تا در دام سودجویان این فضا گرفتار نشوند.
بر اساس تجزیه و تحلیل فنی و تخصصی پرونده های قضائی واصله به پلیس فتا 
با موضوع ایجاد دسترسی غیرمجاز به گوشــی تلفن همراه و اطلاعات کاربران 
مشخص شده است که یکی از روش های مجرمان سایبری در این حوزه استفاده 
از ترفند اتصال کاربران به اینترنت رایگان است. چراکه امروزه استفاده از اینترنت 
وای فای و بی سیم در هر مکانی ایجاد و برخی از رستوران ها، هتل ها، کافی شاپ ها 
و فرودگاه ها مجهز به این فناوری هستند و به مشتریان خود اینترنت رایگان ارائه 
می دهند. اما این امکان پرطرفدار می توان خطرات بزرگی برای کاربران به همراه 
داشته باشد چون اطلاعاتی که فرد رد و بدل می کند، برای تمام کسانی که از آن 

استفاده می کنند، قابل مشاهده باشد.
بنابراین کارشناســان با توجه به خطر گفته شــده توصیه می کنند اگر کاربران 
می خواهند در همه جا دسترسی به اینترنت داشــته باشند بهتر است از اپراتور 
مخابراتی خود بسته های اینترنتی متناسب با نیاز خود خریداری کنند. البته در 
کنار این توصیه، به کاربران تأکید می شود حتما پیش از اتصال به وای فای عمومی 
کاربران از همه گزینه های مربوط به اشتراک گذاری در تنظیمات دستگاه های 
الکترونیکی خود مانند گوشی هوشــمند، رایانه و تبلت انجام دهند و از هرگونه 

اقدام عجولانه خودداری کنند.
باید به این نکته توجه کرد که امنیتی در وای فای عمومی وجود ندارد و تهدیدات 
آن از دو سوی صاحب شبکه و کاربر متصل در کمین است بنابراین بهتر است تا 
جای ممکن از اتصالات قبلی استفاده و اکتفا شود. همچنین با استفاده از پروتکل 
HTTPS به هنگام وب گردی، کاربر می تواند خود را در برابر ســرقت اطلاعات و 
 HTTP رصد ترافیک تبادلی بین خود و سرور اصلی ایمن کند و از طریق پروتکل
وارد هیچ سایتی نشود. توصیه مهم دیگر این اســت کاربران حتی در صفحات 
معتبر، از وارد کردن اطلاعات شــخصی خود مانند آدرس منزل، ایمیل، شماره 
تماس، گذرواژه و شماره کارت بانکی در بستر وای فای  عمومی خودداری کنند.

کاربران بهتر اســت قبل از اتصال به  وای فای عمومی از مســدود کردن تمامی 
گزینه های مربوط به "اشــتراک گذاری )file sharing(” در تنظیمات تبلت، 
رایانه و گوشی هوشمند خود مطمئن شوند. در صورت وجود هرگونه پیش شرط 
در اســتفاده از وای فای عمومی، حتماً با هوشیاری مطالعه و از پذیرش عجولانه 

آن خودداری کنند.
علاوه بر موارد گفته شده استفاده از وی پی ان تا حد بسیاری می تواند به امنیت 
دستگاهی که به وای فای رایگان متصل شــده کمک کند. اگرچه بهترین روش 
جلوگیری از هرگونه سوءاستفاده از وای فای عمومی، استفاده نکردن از آن است 
اما به دلیل اینکه وی پی ان قادر به کدگذاری اطلاعات تبادلی بین دستگاه و سرور 

بوده و از سرقت ترافیکی جلوگیری می کند.
معاون فنی پلیس فتای فراجا اواخر ســال گذشته نسبت به این موضوع هشدار 
داد و گفــت: اتصال اینترنتــی رایگان در اماکــن عمومی یکــی از ترفندهای 
مجرمان سایبری برای آلوده سازی گوشی تلفن همراه و دسترسی غیر مجاز به 
اطلاعات کاربران است. به گفته وی بر اســاس تجزیه و تحلیل فنی و تخصصی 
پرونده هــای قضائی واصله به پلیس فتــا با موضوع ایجاد دسترســی غیرمجاز 
به گوشــی تلفن همراه و اطلاعات کاربران مشخص شــد که یکی از روش های 
 مجرمان ســایبری در این حوزه اســتفاده از ترفند اتصال کاربــران به اینترنت 

رایگان است.
مجرمان سایبری با اســتفاده از این شگرد با آلوده سازی گوشــی تلفن همراه 
متقاضیان نسبت به دسترسی غیرمجاز به اطلاعات شخصی و محرمانه کاربران 
فریب خورده اقدام کرده و نیات شوم خود را اجرا می کنند. یکی از مقاصد مجرمان 
سایبری دسترسی به اطلاعات بانکی افراد به منظور برداشت غیرمجاز از حساب 
آنها است که گاهی اوقات به علت سطح آگاهی و دانش سایبری برخی کاربران 
از نکات امنیتــی و فنی مورد نیاز بهــره برداری از تجهیزات هوشــمند، زمینه 
دسترسی غیر مجاز کلاهبرداران را فراهم می کنند. بنابراین وی به مردم توصیه 
می کند در هنگام مســافرت از اتصال به شــبکه های اینترنتی رایگان در اماکن 
 عمومی و پر ریسک نظیر رستوران ها، مسافرخانه ها و دکه های فروشگاهی اکیدا 

خودداری کنند.

سهم ۹/۷ درصدی اقتصاد دیجیتال در تولید ناخالص 
وزیــر ارتباطات با اشــاره بــه نقش هــوش مصنوعــی و اقتصــاد دیجیتال 
در تولیــد ناخالص ملی کشــور ها از علاقمنــدی این وزارتخانــه به همکاری 
 با صندوق توســعه ملی در پیشــبرد طرح ها و برنامه های اقتصــاد دیجیتال 

خبر داد.
زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات در چهارمین همایش بین المللی 
صندوق توسعه ملی با اشاره به نقش این صندوق در تحقق اهداف برنامه هفتم 
پیشرفت در بخش توســعه اقتصاد دیجیتال گفت: در تعریف اقتصاد دیجیتال 
اینطور میگویند که ارزش افرینی اقتصادی مبتنی بر فناوری های نوین اســت. 
لایه هسته آن نرم افزار و تولید سخت افزار است و در لایه بعد اقتصاد دیجیتالی، 
اشتراکی، خدمات دیجیتال و… است. در لایه اخر نیز اقتصاد دیجیتالی شده و 

تجارت الکترونیک و... است.
وی ادامه داد: در قانون برنامه توســعه هفتم، یک فصل بــرای اقتصاد دیجیتال 
است. بین 5 تا 7 درصد قوانین قانون برنامه مســتقیم و غیر مستقیم به اقتصاد 
دیجیتال مرتبط اســت. برخی فناوری های کلیدی در زیســت بــوم اقتصاد 
دیجیتال شــامل: نســا پنجم تلفن همــراه، هوش مصنوعی، پــردازش ابری، 
 امنیت ســایبری، تحلیل داده های کلان، واقعیت افــزوده، رباتیک و اینترنت

 اشیا است.
زارع پور گفت: سهم اقتصاد دیجیتال در کشور های مختلف سهم قابل توجهی 
اســت و هم اکنون به طور میانگین 15 درصد از تولید ناخالص ملی کشور ها را 
تشکیل می دهد. نقش اقتصاد دیجیتال در GDP کشور ما در سال 1402 حدود 
9/7 درصد بوده است و در کشوری همچون چین حدود 41 است. میانگین رشد 
بخش اطلاعات و ارتباطات در سال 1401 حدود 10 درصد بوده و در سال قبل 

آن نیز حدود 13 درصد بوده است.
وی ادامه داد: ما تا پایان برنامه مکلف شده ایم که تمام ساختمان های کشور از 
طریق بســتر فیبر نوری به اینترنت متصل شوند. هم اکنون یک سوم کشور زیر 
پوشش فیبر نوری قرار گرفته است. ما در سه نقطه کشور در حال راه اندازی قطب 

های داده هستیم و آماده ایم مزارع پردازش داده را تاسیس کنیم.
وزیر ارتباطات گفت: رسمیت بخشــیدن به دارایی های دیجیتال دیگر تکلیفی 
است که ما داریم که همراه آن باید تسهیل ورود این شرکت ها به بورس است که 

منجر به رشد آن ها خواهد شد.

اخبار

معــاون علمــی فنــاوری 
رییس جمهوری با اشــاره به 
رشــد 4 برابری شرکت های 
دانش بنیان حوزه نفت نسبت 
به دو ســال قبل خبــر داد و 
گفت: امیدواریم تا پایان دولت سیزدهم، رشد ۸ برابری 

را در این زمینه تجربه کنیم.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، مراســم انعقاد چهار موافقت نامه در 
زمینه بومی ســازی تجهیزات و فناوری های گلوگاهی 
صنعت نفت و 11 قرارداد تولید اول بین شرکت ملی نفت، 
معاونت علمی و شرکت های دانش بنیان با حضور معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور، وزیر 

نفت و جمعی از معاونان آنها برگزار شد.
روح الله دهقانی طی سخنانی در این مراسم ضمن ابراز 
خرســندی از همراهی وزارت نفت در راســتای ایجاد 
تغییری شگرف در حوزه دانش بنیان ها؛ اظهار داشت: 
از سال ۸9 که قانون حمایت از شرکت های دانش بنیان 
تصویب شــد یک جریان حمایت از شرکت های دانش 
بنیان و فناور شکل گرفت و معاونت علمی، نقش حمایت 

و تنظیم گری شرکت ها را عهده دار شد.
وی ادامه داد: در روزهــای آغازین دوره چهارم معاونت 

علمی پس از اعلام سیاســت های جدید این معاونت و 
اضافه شدن واژه “اقتصاد دانش بنیان”، ایجاد بازار واقعی 
و پایدار برای شرکت هایی که در این سال ها شکل گرفته 
شــده اند، یکی از مهم ترین بحث ها بود. معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، صنعت 
نفت ایران را به عنوان بزرگترین ســرمایه این سرزمین 
برشــمرد و افزود: بزرگترین فرصت دانش بنیان شدن 
اقتصاد کشــور، دانش محور شــدن بزرگترین صنعت 

کشور است.
وی در ادامه ضمن اشــاره به موافقت نامه ای که در سال 
1401 میان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری و وزارت نفت منعقد شد، گفت: موافقت 
نامه مذکور به مدت پنج سال به ارزش تقریبی دو میلیارد 
دلار امضا شد و امروز با افتخار شاهد تحقق بیش از ۶0 

درصد از آن موافقت نامه هستیم.
دهقانی همچنین از انعقاد 11 قرارداد در موضوعاتی با 
فناوری بســیار بالا به ارزش تقریبی ۶0 میلیون دلار با 
وزارت نفت خبر داد و تصریح کرد: با توجه به اینکه وزارت 
نفت دارای رتبه اول بکارگیری علم و فناوری در کشور 
است؛ موافقت نامه های جدیدی که امروز بسته خواهد 
شد شامل بحث های توسعه اقتصاد دانش بنیان در صنایع 
پالایشی، انرژی های تجدید پذیر و زنجیره های مرتبط، 
شکست هیدرولیکی، موافقت نامه کار بر روی پروژه های 
 CRA بزرگ بومی سازی لوله مغزی ســیار و لوله های
است که این امر نوید دیگری برای شرکت های فعال در 

صنعت نفت است. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان رئیس جمهور اظهار کرد: طبق آمار، تعداد زیادی 
از شرکت های دانش بنیانی که با آنها قرارداد بسته شد 
از نظر تأسیس زیر 10 سال ســابقه دارند در این راستا 
هدف این اســت که به شــرکت های جدید فضا دهیم. 
وی در عین حال تصریح کرد: هیچ اصرار بدون منطقی 
برای تولید تمام اقلام در داخل ایــران وجود ندارد و در 
حال حاضر بســیاری از شــرکت ها در حال همکاری با 
 مجموعه های خارجی هستند زیرا میدانیم تجربه بسیار

 ارزشمند است.

دهقانی از شــرکت های دانش بنیان خواست که تنها به 
موضوعات خواسته شده متمرکز نشوند و از نیاز کشور 
در خصوص موضوعات و فرصت هــای دیگری نیز خبر 
داد و افزود: ما قریب بــه 250 مجوز قرارداد بار اول را به 
وزارت نفت دادیم که تاکنون 111 طرح به قرارداد ختم 
شده اســت. دهقانی فیروزآبادی در پایان ضمن بیان از 
رشد چهار برابری شــرکت های دانش بنیان حوزه نفت 
نسبت به دو سال قبل خبر داد و ابراز کرد: امیدواریم تا 
پایان دولت سیزدهم، رشد هشت برابری را در این زمینه 

تجربه کنیم.

۱۱۱ طرح تولید بار اول در وزارت نفت به قرارداد ختم شد

افزایش ۴ برابری شرکت های دانش بنیان حوزه نفت 
News kasbokar@gmail.com

لنــوو و موتورلا نمــی تواننــد محصولاتشــان را در 
آلمان بفروشــند زیرا بــه دلیل یک دعــوی حقوقی 
فروش برخی محصولات این شــرکت هــا که مجهز 
 به فنــاوری خاصی هســتند در این کشــور ممنوع 

شده است.
لنوو و موتورلا موبیلیتــی )زیرمجموعه آن( با چالش 
حقوقی بزرگی در آلمان روبرو شده اند. زیرا طبق رای 
دادگاهی در این کشور فروش دستگاه های دو شرکت 
چینی که ماژولWWAN دارند )ابزاری حیاتی برای 

دسترسی به اینترنت موبایل( ممنوع است.
این اقــدام مربوط به اختــلاف درباره حــق امتیازی 

اســت که به شــرکت آمریکایی اینتردیجیتال تعلق 
دارد. دادگاهی در مونیــخ در اوایل ماه می به نفع اینتر 
دیجیتال رای داد که پــس از واریز وجــه الضمان 4 
میلیون یورویی از سوی شــاکی، این ممنوعیت فورا 

اجرا شد.
اصل اختلاف مربوط به شــرایط مجــوز برای فناوری 
WWAN اســت کــه در محصولات لنــوو، از جمله 
مدل های موبایل هوشمند مانند Ultra 50 Edge به 

کار رفته است.
این دستگاه ها از فناوری استفاده می کنند حق امتیاز 
آن به اینتردیجیتال تعلق دارد و اختلافات نیز به دلیل 

هزینه ای که لنــوو باید برای اســتفاده از آن بپردازد، 
مربوط است. اینتر دیجیتال مدعی است لنوو درخواست 
های این شــرکت برای پرداخت هزینه های عادلانه و 
معقول اعطای لیسانس را اجرا نکرده و به همین امر از 
شرکت چینی شــکایت کرده است. از سوی دیگر لنوو 
مدعی است شــرایط اینتردیجیتال عادلانه نیستند و 
قصد دارد درخواســت تجدید نظر برای رای دادگاه را 

اعلام کند.
تصمیم دادگاه پیامدهای ســریعی برای عملیات های 
لنوو در آلمان داشته اســت. در نتیجه رای دادگاه در 
این کشــور، لنوو نمی تواند هیچ گونه دستگاه مجهز 

به فنــاوریWWAN از جمله موبایــل، تبلت و لپ 
تاپ را در آلمان بفروشــد، ارائه یا وارد کند. همچنین 
 این امر روی موبایل های هوشــمند موتورلا نیز تاثیر

گذاشته است.
مصرف کنندگان آلمانی اندک اندک متوجه تاثیر این 
رویداد شده اند. هرچند لنوو و موتورلا موبیلیتی فهرست 
کردن محصولات مذکور را در وب سایت های آلمانی 
متوقف کرده انــد، برخی از خرده فروشــان همچنان 
دستگاه های موجود را می فروشــند. هنگامیکه این 
ذخایر تمام شــود، احتمال بروز چالش های مربوط به 

ارسال و کمبود محصولات بیشتر می شود.

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت:هســته اولیه خانه 
نخبگان با حضور چند هزار نفر از نخبگان سازماندهی 
خواهد شــد. به گزارش بنیــاد ملی نخبگان؛ ســید 
ســلمان ســیدافقهی؛ قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
بیان اینکه هســته اولیه خانه نخبــگان با حضور چند 
هزار نفر از نخبگان ســازماندهی خواهد شــد، گفت: 
در ســال جاری با توجه به تمرکز دولــت بر موضوع 
اقتصاد، پنج میــز حول پنج موضــوع کلیدی اقتصاد 
 ایجاد می شــود، تا راهکارهای مناسب را به مسئولان

 ارائه دهند.
وی افزود: اســتعدادهای برتر و حوزه های استعدادی 
بســیار متنوع هســتند و در حوزه علمــی منحصر 
نمی شوند. این یک اشتباه اســت که فکر کنیم مسیر 
شناسایی و رشد استعدادها تنها از دانشگاه می گذرد. 
در ایــن حوزه البتــه برنامه ریزی بســیار خوبی برای 
شناسایی و هدایت مستعدان انجام شده و ریل گذاری 
بسیار خوبی صورت گرفته است که نتایج آن به زودی 

قابل لمس است.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان اظهار داشت: در شیوه های 
گذشته، مستعدان برتر دانشــگاهی از ویترین بنیاد، 
تســهیلات مورد نظر خود را انتخاب می کردند، بدون 
اینکه فعالیت ها و روند نخبگی آنها رصد شــود. نکته 
جالب تر اینکه بعد از دریافت این تسهیلات، بنیاد ملی 

نخبگان حتی نمی دانست فرد مســتعد برتر در حال 
انجام چه فعالیتی است.

وی با بیان اینکه »آئین نامه شناســایی رشد و تعالی 
اســتعدادهای برتر و نخبگان در مســیر نخبگی« در 
کمیسیون دائمی بنیاد ملی نخبگان تصویب شده است، 
تاکید کرد: طبق این آئین نامــه، نخبگی یک فرایند از 
قوه به فعل شدن است و نیاز به رصد دائمی و مدیریت 
پیوســته دارد. در واقع، با این آئین نامه می توان انتظار 
حضرت آقا را برای استقرار فرایند نخبه پروری برآورده 
و پس از نخبه شناســی و نخبه پروری به نخبه گزینی 
در بخش های مختلف کشــور اقدام کــرد. با این نگاه، 
می توان اذعان داشت عرض و طول مأموریت های بنیاد 
ملی نخبگان به اندازه تمــام مأموریت های بخش های 

مختلف کشور است.
سیدافقهی با اشــاره به اصلاح رویکردهای بنیاد ملی 
نخبگان در حوزه شناسایی مستعدان و نخبگان، اظهار 
داشت: در دور جدید، شناسایی به معنای خود اظهاری 
وجود نخواهد داشــت و بنیاد ملی نخبگان شناسایی 
فعال را ســرلوحه کار خود قرار داده و نخبگان را طبق 
شاخص های تعیین شده شناسایی و سپس با آنها ارتباط 
هدفمند برقرار می کند. این روند در سال جاری برای 

اولین بار در تاریخ بنیاد ملی نخبگان اجرا می شود. قائم 
مقام بنیاد ملی نخبگان تاکید کرد: در روش شناسایی 
فعال، اولاً تعداد بیشــتری از افراد که در فرایند خود 
اظهاری شرکت نمی کردند شناسایی خواهند شد که 
اتفاقاً بخش زیادی از این افراد نخبگان واقعی هستند 
که پیشتر به هر دلیلی از خود اظهاری پرهیز داشتند. 
به عنوان نمونه، در گذشته تعداد زیادی از برگزیدگان 
المپیادهای علمی در دایره نخبگان شناسایی شده قرار 
نداشــتند که این یک ضعف بزرگ برای حرکت بنیاد 
ملی نخبگان بود که یک فرد افتخارآفرین در مقیاس 
جهانی، به عنوان مستعد برتر در دایره شناسایی نخبگان 
کشور قرار نداشته باشد و موضوع مهم دیگر اینکه بنیاد 
ملی نخبگان در رویکرد جدیــد در تصدی گری تاکید 
ندارد و در واقع به عنوان یک نهــاد تنظیم گر فعالیت 
می کند و به فرموده حضرت آقا به دانشگاه نگاه ستادی 
دارد و از ابزارهای دانشگاه برای پیشبرد اهداف استفاده 
می کند. از طرفی، با تصویب این آئین نامه، می توان ادعا 

کرد این اقدام یک تحول بزرگ در مسیر نخبگی بود.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان اضافه کــرد: در رویکرد 
جدید، بنیاد، استاد را محور حمایت از مستعدان برتر 
قرار داده اســت. در واقع در این رویکرد، هیچ حمایت 

مستقیمی توسط بنیاد ملی نخبگان از مستعدان برتر 
انجام نمی پذیرد؛ بلکه بنیاد ملی نخبگان از اســاتید 
و اساتید از دانشجوی مســتعد حمایت می کنند. این 
یعنی مسیر نخبگی به شکل استاد محور طی می شود. 
این اقدام سبب می شود مکانیزم اصالت بخشی به اساتید 

و شاگرد پروری بیش از گذشته شکل بگیرد.
سیدافقهی با بیان اینکه در حال حاضر یک هزار استاد 
راهبر شناسایی شده اند که ظرفیت و صلاحیت و اهلیت 
شــاگرد پروری دارند، ادامه داد: دانشــجوی مستعد 
برتر پس از انتخاب اســتاد راهبر در مســیر نخبگی 
قرار می گیرد. همچنین در حوزه اثربخشــی نخبگان، 
دو مدیریــت »پایــش و جذب نخبگان« و »توســعه 

اثربخشی« شکل گرفته است.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با اشاره به راه اندازی خانه 
نخبگان، یادآور شــد: خانه نخبگان با این هدف شکل 
گرفت که مجموعه نخبگان کشــور در همه شــئون 
مختلف حول مسائل اساسی کشور هم اندیشی کنند و به 
صورت هدفمند راهکاری متناسب با شرایط کنونی ارائه 
دهند. هسته اولیه خانه نخبگان با حضور چند هزار نفر از 
نخبگان سازماندهی خواهد شد و در سال جاری با توجه 
به تمرکز دولت بر موضــوع اقتصاد، پنج میز حول پنج 
موضوع کلیدی اقتصاد ایجاد خواهد شد تا راهکارهای 

مناسب را به مسئولان ارائه دهند.

رئیس مرکز ملی فضای مجازی از تشــکیل کارگروه 
کودک و نوجوان در این مرکز و اهتمام شورای عالی به 

این مسئله از بدو تاسیس خبر داد.
به گزارش مرکز ملی فضای مجازی، سید محمد امین 
آقامیری در نشست شــورای سیاستگذاری جشنواره 
»آســمون« که به همت کارگروه کــودک و نوجوان 
مرکز ملی برگزار می شــود، ضمن تبریک اعیاد دهه 
کرامت، در تشــریح دغدغه ها و رویکردهای این مرکز 
برای برگزاری این جشــنواره گفت: گفته می شــود 
که در جهان به طــور میانگین چند ســاعت افراد به 
صفحه نمایش گوشــی خود نــگاه می کننــد و این 
 یعنی دربرگیری اســتفاده از تلفن همراه در شــقوق 

مختلفش، بالاست.
وی با بیان بیان اینکه در رده ســنی 1۶ تا 24 ســال 
این زمان به بیش از هفت ســاعت در روز می رســد، 
اظهار داشت: در رده ســنی کودک و نوجوان که کمتر 
به بازارهای دیجیتال دسترســی دارنــد، عدد بیش 
از پنج ســاعت را شاهد هســتیم؛ در واقع با گسترش 
فضای مجازی و ابزارهای آن، حجم اســتفاده و میزان 

تاثیرگذاری تغییر می کند.
آقامیری با اشاره به اینکه کودک و نوجوان چون تجربه 
کمتری دارد و از روح و فطرت پاکی برخوردار اســت، 

راحت تر تاثیر می پذیرد و تعامل برقرار می کند، گفت: 
کودک و نوجوان ما علاقه منــد به این ابزارهای جدید 
اســت و ما در این زمینه با یک حرکت روبه رشد روبرو 
هستیم. وظیفه نهادهای فرهنگی این است که محیط 
سالم و امن که آموزنده و باعث رشد و تعالی باشد را برای 

جامعه فراهم کنند.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی با اشــاره به تشــکیل 
کارگروه کودک و نوجوان در این مرکز و اهتمام شورای 
عالی به این مسئله از بدو تاسیس تصریح کرد: تا رسیدن 
به نقطه مطلوب فاصله جــدی داریم و تلاش کردیم با 
دستگاه های مختلفی که مســئول هستند بخصوص 
در آموزش و پرورش و صدا و ســیما و شورای کودک 
و نوجوان یک حرکت جمعی را شروع کنیم تا تحولی 

جدی را شاهد باشیم.
وی با اشــاره به اقدامات متعددی که در حوزه کودک 
و نوجوان در حال انجام اســت، افزود: در حوزه تولید 
محتوا بصورت سنتی ناشــرمحور بودیم ولی به لطف 
الهی اســتفاده از ظرفیــت های کاربرمحــور مدتی 
است که شروع شــده و این جای امیدواری دارد؛ این 
موضوع خلأیی بود کــه کمتر روی آن تمرکز شــده 
بــود از ایــن رو در چارچوب های مختلــف این بحث 
را راه انداختیم و اگر درســت هدایت کنیم ســرآغاز 

و منشــأ تاثیر و تحول خواهد بود. آقامیــری با بیان 
اینکه ســکوها و ابزارهای فضای مجازی پیوســته با 
انســان جلو می آینــد، اظهار داشــت: اگــر بتوانیم 
فضای مناســبی را تهیه کنیم که کودکان و نوجوانان 
مــان در آن فعالیــت کننــد در بلند مــدت همین 
 فضــای فعالیت، بــه گنجینــه ارزشــمندی تبدیل 

خواهد شد.
رئیس مرکــز ملی فضای مجــازی با تشــکر از همه 
مجموعه ها و دستگاه هایی که در برگزاری این رویداد 
همکاری کردند، گفت: بایــد محیطی ایجاد کنیم که 
پدران، مــادران و معلمان با اســتفاده از این ظرفیت 
در حوزه فراغت و ســرگرمی و فعالیت های تخصصی 

نوجوانان خودشان، حرکت روبه جلویی داشته باشند.
آقامیری با اشــاره به اینکه به صورت دوره ای اسناد و 
مصوبات شورا را بررســی و آنها را بازنگری می کنیم، 
افزود: اسناد شورای عالی در حوزه کودک و نوجوان در 
نوبت بازنگری است و از حاضران این جلسه درخواست 
دارم تا در فرآیند ارتقای موضوعات و سیاست های این 

حوزه به ما کمک کنید.
به گزارش ایرنا، نخســتین دوره جشــنواره تولیدات 
فضای مجازی »آسمون« با هدف فراهم کردن بستری 
برای آموزش شــرکت کنندگان و شناسایی و نمایش 

استعدادهای برتر نوجوان کشــور در زمینه تولید در 
فضای مجازی، در پنج محور اصلی هویت فردی، هویت 
اجتماعی، هویت مجــازی، هویت ملی و هویت دینی؛ 
نیمه اول سال 1403 به همت مرکز ملی فضای مجازی 

برگزار خواهد شد.
ســید محمدامین آقامیری دبیر شورای عالی و رئیس 
مرکز ملی فضــای مجازی طی احکامی ســید حمید 
امامی را به عنوان دبیر جشنواره آسمون که با محوریت 
بسترســازی و حمایت از تولیدات نوجــوان در فضای 

مجازی برگزار می شود، منصوب کرد.
آقامیری همچنین طی احکام دیگری، فرزانه فخریان 
مشــاور کودک و نوجوان وزیر ارشــاد و رییس بنیاد 
انیمیشن، وحید یامین پور دبیر شورای عالی نوجوانان و 
جوانان، محمدصادق باطنی مدیر شبکه کودک و امید، 
حجت الاسلام محمدحسین پورثانی معاون پرورشی و 
فرهنگی وزارت آموزش و پرورش، سعید پورابوالقاسم 
سرپرست مرکز توسعه فرهنگ و هنر در فضای مجازی، 
حسین دلیریان ســخنگوی مرکز ملی فضای مجازی، 
حسین شکیب راد مدیر فرهنگسرای نوجوان و هانی 
چیت چیان عضو هیات علمی مدرسه دانشجویی قرآن 
و عترت را به عنوان اعضای شورای سیاست گذاری این 

جشنواره »آسمون« منصوب کرد.

آلمان فروش محصولات لنوو و موتورلا را ممنوع کرد

سازماندهی هسته اولیه خانه نخبگان 

تشکیل کارگروه کودک و نوجوان در مرکز ملی فضای مجازی
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مشكلات و بيماري هايي كه مردم بر 
اثر اســتفاده از لوازم آرايشي تقلبي با 
آن مواجه شده اند، روزبه روز در حال 
افزايش اســت. ايران در مصرف لوازم 
آرايشــي در جهان يكه تازي مي كند 
و بخش اعظم اينگونه لوازم از مبــادي غيرقانوني، با بدترين 

كيفيت و قيمت ارزان وارد كشور مي شوند. 
»ما فقط اورجينال فروشيم« جمله اي است كه فروشندگان 
بــا آن لحن مجذوب كننده شــان بــه خريــدار مي گويند و 
مصرف كننده بــه ناچار و به دليل عدم آشــنايي بــا اصل يا 
تقلبي بودن كالا، آن را خريداري مي كند. ســوال اينجاست 
كه مسئولان چه شرايطي فراهم كرده اند تا مصرف كنندگان 

بتوانند لوازم آرايشي استاندارد را از تقلبي تشخيص دهند؟
رئيس اتحاديه خرازي ها اعتقاد دارد كه مصرف كنندگان بايد 
لوازم آرايشي را از واحدهاي صنفي كه داراي پروانه كسب از 
اين اتحاديه هستند، خريداري كنند و مردم بايد توجه داشته 
باشند كه كالاهاي تقلبي در قالب برندهاي معتبر هم به فروش 
مي رســند. از طرفي رئيس اتحاديه سوپرماركت داران اذعان 
دارد كه لوازم آرايشي كه توسط سوپرماركت ها عرضه مي شود، 

از استانداردهاي لازم برخوردار است. 
 

لوازم آرايشي و بهداشتي را از واحدهاي صنفي كه 
داراي پروانه كسب خرازي هستند، خريداري كنيد

رئيس اتحاديه خرازي های تهران با بيــان اين كه بازار مملو 
از كالاهــاي تقلبي ها اســت، گفــت: با وجــود نظارت هاي 
صورت گرفته از ســوي اتحاديه خرازي باز هم شــاهد لوازم 
آرايشي و بهداشتي تقلبي در بازار هستيم كه سلامت پوست 

مصرف كنندگان را تهديد مي كند. 
سيدحسن دكمه چي با بيان اين كه لوازم آرايشي و بهداشتي 
تقلبي صرفا چيني نيستند، افزود: برخي از اين كالاهاي تقلبي 
از مرز كشورهاي همسايه به ويژه پاكســتان و امارات متحده 
عربي وارد كشور مي شوند كه مصرف كنندگان به دليل ارزان 

بودن از آنها استفاده مي كنند. 
وي ادامه داد: كالاهاي تقلبي كــه در قالب برندهاي معتبر به 
فروش مي رسند، از كيفيت بسيار پاييني برخوردارند و باعث به 
وجود آمدن عوارض پوستي، نازايي، آلرژي هاي تنفسي شده و 

متاسفانه سرطان زا نيز هستند. 

دكمه چي با بيــان اين كه مصرف كننــدگان در هنگام خريد 
لوازم آرايشــي و بهداشــتي بايد دقت لازم را داشته باشند، 

اظهــار كــرد: بــه تمامــي 
توصيــه  مصرف كننــدگان 
مي كنم كــه لوازم آرايشــي 
و بهداشــتي را از واحدهــاي 
صنفي كه داراي پروانه كســب 
خرازي هســتند، تهيه كنند تا 
بتوانند از كالاي خريداري شده 
اطمينــان حاصل كننــد. وي 
تصريح كرد: در واحدهاي صنفي 

داراي پروانه كســب، كالاهاي 
اصلي و سفارشــي از 

ي  كت ها شــر
معتبر به فروش 

مي رســد و 

مشتري مي داند كه كالاي تقلبي 
ري  يــدا نكرده است. خر

دكمه چي افــزود: با وجود نظارت هايي كه از ســوي اتحاديه 
صورت مي گيرد، ميزان واردات كالاهاي تقلبي زياد اســت و 
به صورت قاچاق وارد كشور مي شوند كه از مسئولان كشوري 
خواستاريم كنترل و نظارت بر مبادي ورودي كالا افزايش يابد. 
وي اظهار كرد: بيش از 7 سال است كه اتحاديه به دنبال سامان 
دادن اين وضعيت اســت  در اين زمينه نياز به همكاري ديگر 

ارگان ها از جمله اماكن و وزارت بهداشت وجود دارد. 

معضل فروش لوازم آرايشی در سوپرماركت ها، 
داروخانه ها و بوتيك هاي لباس فروشي

دكمه چي تصريح كرد: از ديگر مشكلات اين اتحاديه اين است 

كه لوازم آرايشي و بهداشتي در سوپرماركت ها و داروخانه ها 
و بعضا در بوتيك هاي لباس فروشي نيز به فروش مي رسد كه 

اتحاديه خرازي نمي تواند بر آنها نظارت داشته باشد. 
وي افزود: از نكات قابل تامل اين اســت كه ميزان كشفيات 

كالاهاي تقلبي اتحاديه خرازي در 
2 سال گذشته به اندازه 25 سال گذشته بوده كه اين 

مساله بايد از سوي مســئولان ذيربط به طور جدي رسيدگي 
شود. 

دكمه چي تصريح كرد: ميزان توليد لوازم آرايشي و بهداشتي 
در كشور بسيار اندك اســت و جوابگوي نياز داخلي نيست؛ 
چنانچه واحدهــاي توليدي تقويت شــوند، قطعا توان توليد 
كالاي مرغوب را خواهند داشــت. وي افزود: برندهاي معتبر 
لوازم آرايشي و بهداشــتي از آلمان، فرانسه، اتريش، تايوان و 

تركيه به كشور وارد مي شوند. 
دكمه چي تصريح كرد: در دو سال گذشته كلاس هاي آموزشي 
از ســوي اتحاديه براي واحدهاي صنفي خرازي براي ارتقاي 
دانش علمي شــناخت محصولات آرايشي و بهداشتي برگزار 
مي شود كه در اين كلاس ها فروشندگان با كالاي اصل و تقلبي 

آشنا مي شــوند و در پايان دوره ديپلم خرازي 
فروش لوازم آرايشي و بهداشتي را از 

سوي اتحاديه دريافت مي كنند. 
رئيس اتحاديه خــرازي تهران 
از مصرف كنندگان خواســت 
در صــورت مشــاهده فروش 
كالاي تقلبي با شماره تلفن اين 
اتحاديه 2- 88305751 تماس 

حاصل فرمايند. 

سوپرماركت داران، 
لوازم آرايشي استاندارد عرضه مي كنند 

رئيس اتحاديه سوپرماركت داران تهران با رد برخي اظهارات 
نادرست در زمينه فروش لوازم آرايشي بهداشتي تقلبي توسط 
ســوپرماركت داران، گفت: فروش لوازم آرايشي بهداشتي در 

سوپرماركت ها بسيار كم است. 
سعيد درخشاني در گفت وگو با »كسب وكار« افزود: اعضاي اين 
صنف در صورت فروش اين لوازم، استاندارد هاي لازم را رعايت 
مي كنند و به طور حتم مديريت سوپرماركت در قبال سلامت 

جامعه احساس مسئوليت خواهد كرد. 
وي تصريــح كرد: بازرســان اتحاديه به صورت نامحســوس 

نظارت هاي لازم را بــر صنوف خواهند داشــت و در صورت 
مشاهده كالاي تقلبي با واحد متخلف برخورد خواهند كرد. 

 
دست فروشان با جان مردم بازي مي كنند

يكي از فروشــندگان لوازم آرايشي- بهداشــتي در خيابان 
ناصرخسرو با اشــاره به ورود انواع لوازم آرايشي 

غيراســتاندارد به بازار، اظهار داشــت: در طول سال چندين 
برند جديد لوازم آرايشــي وارد بازار مي شود. چين نبض بازار 
اين كالاها را در دست گرفته اســت و قيمت پايين اين لوازم 
در مقايسه با نمونه هاي استاندارد و اصلي، باعث ترغيب مردم 
به استفاده از لوازم چيني شده است.  فريد جاوداني ادامه داد: 
به گفته دست فروشاني كه در محدوده بازار فعاليت مي كنند، 
برخي انواع عطرهاي تقلبي را با قيمت بسيار پايين و به صورت 
قاچاق وارد كشــور مي كنند و از اين راه به سود سرشاري هم 
مي رسند. فرهنگ عدم استفاده از عطرهاي تقلبي در كشور جا 
نيفتاده است و مردم فقط فريب قيمت هاي ارزان اين لوازم را 
مي خورند.  وي تصريح كرد: مصرف كنندگان بايد سلامت خود 
را در اولويت خريد قرار دهند و درواقع آگاه باشند كه با هزينه 
بيشــتري كه بابت خريد لوازم اســتاندارد مي پردازند، ديگر 

هزينه اي براي درمان پرداخت نخواهند نكرد. 

گزارش »كسب وكار« از افزايش لوازم آرايشي- بهداشتي تقلبي در بازار

هيچ لوازم آرايشي بي دليل ارزان نيست 

افزايــش 30 درصــدي قيمــت مواد 
اوليه توليد نايلون و پلاستيك با توجه 
به فراواني مواد پليمــري توليد داخل، 
كارخانجات را با مشكلاتي مواجه كرده 
اســت و فعالان اين صنعت، از سكوت 
دولت در برابر گران بودن مواد اوليه داخلي و ارزان بودن نمونه هاي 
وارداتي، متعجب هستند. در حال حاضر روز به روز شاهد فراگير 
شدن اســتفاده از ظروف يك بار مصرف در بين مردم هستيم و 
در اين راستا صحبت هاي بســياري هم درباره سرطان زا بودن 
برخي از اين ظروف مطرح مي شود. كارشناسان بهداشت اعتقاد 
دارند كه حرارت بالا، موجب آزاد شــدن تركيبات شيميايي در 
 ديواره اين ظروف مي شود و اين عامل موجب بروز بيماري هاي 
صعب العلاج و سرطان مي شود.   رئيس اتحاديه نايلون و پلاستيك 
تهران در تشريح شــرايط بازار پلاســتيك و نايلون اذعان دارد: 
در شــرايطي كه قطب توليد مواد اوليه پليمر هستيم چرا بايد 
اين مواد را گران تهيــه كنيم، در حالی كه ايــن موضوع باعث 
مي شود قيمت تمام شده كالاي توليدی بالا برود و توان رقابت و 
صادرات را از دست بدهيم؟ وي با ارائه نكاتي درباره خريد ظروف 
يك بار مصرف عنوان مي كند كه مردم توجه داشــته باشند كه 
برند توليدي بايد روي ظروف حك شــده باشــد و خريداران به 
واحدهاي صنفي كه تحت پوشــش اين اتحاديه است، مراجعه 
 كنند چراكه اعضاي اين صنف استانداردهاي لازم را در اين صنعت

 رعايت مي كنند. 

افزايش 30 درصدي قيمت مواد اوليه و ســكوت 
دولت

 رئيــس اتحاديــه نايلــون و پلاســتيك تهــران از افزايش
30 درصدي قيمت مواد اوليه توليــد خبر داد و افزود: رئيس 
انجمن پتروشيمي قبل از ماه محرم از كاهش قيمت ها خبر داد 
اما در آغاز محرم قيمت ها به جاي كاهش با افزايش همراه شد. 
 ســيدرحيم مقيمــي اصل افــزود: ايــران به لحــاظ توليد 
مواد اوليه نايلون و پلاســتيك و پليمر رتبه نخست منطقه را 
داراست اما به لحاظ قيمتي گران تر از ساير كشورهاي دنياست. 
مقيمــي با بيــان اينكــه قيمــت مــواد اوليــه وارداتي از 
توليــد داخلــي ارزان تــر اســت، افــزود: به دليــل وجود 
تحريم ها چــون نمي توان مــواد اوليــه را از خارج كشــور 
تهيه كــرد، پتروشــيمي از ايــن موقعيت اســتفاده كرده 
 و مــواد اوليه را گران تر از ســاير كشــورها بــه توليدكننده 

داخلي مي فروشد. 

افزايش قيمت مواد اوليه، كارخانه ها را با مشكل 
روبه رو كرده است

اين مقام مسئول در اتحاديه نايلون و پلاستيك تهران با طرح 
اين پرسش كه چرا دولت و مجلس در قبال افزايش قيمت مواد 
اوليه سكوت كرده اند، گفت: در شرايطي كه قطب توليد مواد 
اوليه پليمر هستيم، چرا بايد اين مواد را گران تر تهيه كنيم؟ 

اين باعث مي شود قيمت تمام شده كالاي توليدی بالا برود و 
توان رقابت و صادرات را از دست بدهيم. 

وي افزود: انجمن پتروشــيمي چرا بايد در زمان اوج مصرف 
مصرف كنندگان و تقاضاي بازار در مــاه محرم قيمت ها را به 

جاي كاهش، افزايش دهد؟ 
مقيمي تاكيد كرد: اكنون در بازار، عرضه كم و تقاضا زياد است 
و اين روند بر بازار تاثير گذاشته و به دليل افزايش قيمت مواد 
اوليه تعداد زيادي از كارخانه ها با مشــكل روبه رو شــده اند و 

نمي توانيم رقابت داشته و جوابگوي توليد باشيم. 
مقيمي تصريح كرد: محصولات داخلي ما بــا تكنولوژي روز 
توليد می شوند اما نبود حمايت از بخش توليد چرخه توليد را 

با مشكل روبه رو كرده است. 

نبايد براي استفاده از مايعات داغ از ظروف يك بار 
مصرف شفاف استفاده كرد

رئيس اتحاديه نايلون و پلاســتيك تهران درباره استفاده از 
ظروف يك بار مصرف شــفاف افزود: نبايد براي اســتفاده از 
مايعات داغ از ظروف يك بار مصرف شفاف استفاده كرد و اين 
ظروف براي اســتفاده از مايعات داغ زيان دارد.  مقيمي اصل 
ادامه داد: ظروف شــفاف زماني كه براي مايعات داغ استفاده 
شــود و دماي آن به بالاي 80 درجه برســد، ضرر دارد و بايد 
براي اســتفاده از مايعات داغ از ظروف يك بار مصرف كاغذي 
اســتفاده كرد.  وي تصريح كرد: 130 كارخانه توليد ظروف 
يك بار مصرف در كشور فعال هستند كه كالاهاي توليدي اين 

كارخانه ها قابل رقابت با توليدات مشابه خارجي اند. 

ظروف يك بار مصرف قاچاق؛ تهديدي براي سلامت 
جامعه

مرتضــي مظاهــري، فروشــنده ظــروف يك بــار مصرف 
دربــاره بــازار نايلــون و پلاســتيك اظهار داشــت: برخي 
مســئولان و كارشناســان همــواره مســائلي را مبنــي 
بــر ســرطان زا بــودن ظــروف يك بــار مصــرف عنــوان 
 مي كننــد و با نــگاه كلي بــازار اين ظــروف را زير ســوال

 مي برند. 
وي در گفت وگو با »كســب وكار« ادامه داد: بحث استاندارد 
نبودن برخي ظروف را رد نمي كنيم اما سوال اينجاست كه چرا 
جلوي ظروف غيراستانداردي كه به صورت قاچاق وارد كشور 
مي شوند، گرفته نمي شود و شاهد اطلاع رساني درباره ظروف 

 يك بار مصرف گياهي كه تحولي چشمگيری در نظام سلامت 
داشــته اند، نيســتيم؟  مظاهري افزايش قيمت مــواد اوليه 
در ايــن صنعــت را عامــل متغير بــودن قيمــت نايلون و 
پلاســتيك دانســت و گفت: قيمت مواد اوليه توليد داخل را 
در ايامي همچون ماه رمضــان و محرم به يك بــاره افزايش 
 مي دهند و مردم افزايــش قيمت ها را از چشــم فعالان اين 

صنف مي بينند. 
وي عنــوان كــرد: مــواد اوليــه توليــد داخــل كــه بــه 
كشــورهاي ديگــر صــادر مي شــوند كمــك بــه صنعت 
ايــن كشور هاســت، چراكــه قيمت صــادرات ايــن مواد 
 بــه خــارج از كشــور، ارزان تــر از قيمــت عرضــه آن در 

داخل است. 

»كسب وكار« از مشكلات صنف پلاستيك و نايلون گزارش مي دهد

گران فروشي مواد اوليه پليمري توليد داخل

اصناف



6

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3031 دوشنبه 24 اردیبهشت ماه1403

سبکزندگي

سيگار پشت سيگار، لعنت به 
اين خود آزار! شاعر مي گويد. 
سيگاري كه خود سيگاري ها 
انــگار مي دانند بد اســت و 
اما بازهــم مي بينيد كه لاي 
انگشتانشان تاب مي خورد و دود مي پراكند. وقتي 
مي پرسيد: چرا ترك نمي كني؟ سر تكان مي دهد: 
مي خواهم اما نمي توانم. چسب نيكوتين، آدامس 
ترك ســيگار و حتي الكترواســموك خريده ام 
ولي فايده ندارد. با انگشــتش به شــقيقه اش 
مي كوبد، اينجا ايراد دارد، اينجا وابســته شده! 
اين روزها سيگار معضلي شده است. سيگاري ها 
 كمر همت بــه تــرك آن بســته اند و در اين 
ميان بازار تبليغات براي خريد محصولات ترك 
سيگار داغ است. »ســيگار الكترونيكي« از آن 
دســته محصولاتي اســت كه به دليل تبليغات 
قوي در سراسر دنيا توانسته بازار خوبي به دست  
آورد. آخرين بررســي هاي وزارت بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشــكي نشان مي دهد حدود 
12 ميليون نفر در كشــور سيگار مي كشند و اين 
در حالي است كه سالانه 30 هزار ميليارد تومان 
صرف بيماري و مرگ ناشــي از سيگار مي شود. 
بر اساس اين بررسي ها؛ ســالانه 11 هزار نفر در 
 كشور بر اثر اســتعمال دخانيات جان خود را از 

دست مي دهند.
  طي دو سال اخير هشت هزار ميليارد تومان براي 
درمان سرطان در كشور هزينه شده است و اين 
در حالي است كه ترك ســيگار كار بسيار مهم و 
با ارزشي است، زيرا اگر تنها 30 درصد از مرگ و 
مير هاي سرطان ناشي از استعمال دخانيات باشد، 
به راحتي مي توان آمار مرگ و مير ناشي از سرطان 
را كاهش داد. براي ترك سيگار اين روزها دوباره 

تبليغات الكترواسموك صدر اخبار شده است. به 
هر داروخانه اي سرمي زنيد، تبليغات اين محصول 
ديده مي شود و علاوه بر آن شبكه هاي ماهواره اي 
و سايت ها هم در اين زمينه فعال هستند اما اين 
محصول استاندارد نيســت و فاكتورهاي تاييد 
وزارت بهداشــت جهاني را ندارد. دانشمندان 
ژاپني روز پنج شنبه، ششــم آذر گفتند كه مواد 
سرطانزاي سيگار الكترونيكي تا 10 برابر بيشتر از 
سيگار معمولي است. اين خبر ضربه بزرگ ديگري 
است به اعتبار اين محصول جديد كه ادعا مي شد 
از ســيگار معمولي زيان كمتري دارد. به گزارش 
خبرگزاري فرانسه از توكيو، سيگار الكترونيكي 
كه در سراســر دنيا و به ويژه در ميان جوانان با 
استقبال خوبی روبه رو شده، با بخار مايعات معطر 
كار مي كند. بخار حاوي نيكوتين مانند ســيگار 
معمولي استنشاق مي شود اما دودي ندارد. يكي از 
مقامات وزارت بهداشت ژاپن به خبرگزاري فرانسه 
مي گويد: پژوهشــگران در بخار انواع مختلف 
سيگار الكترونيكي مواد سرطانزا مانند فرمالدئيد 
و استاليدهيد پيدا كرده اند. مقام ياد شده افزود 
اين تحقيقات كه به سفارش وزارت بهداشت ژاپن 
انجام شده، نشان مي دهد كه فرمالدئيد موجود در 
بخار سيگار الكترونيكي بيشتر از سيگار معمولي 

است. 

  سيگار ترك سيگار، كذب است
اگر سري به تبليغات اين محصول بزنيد با مدل هاي 
مختلف آن روبه رو مي شــويد. »الكترواسموك 
جديد ego قطره اي كه نيــازي به تعويض فيلتر 
ندارد«، »دستگاه ترك ســيگار الكترواسموك 
با يک ســال گارانتــي تعويــض تضميني«، 
»الكترواسموك اصل مشــكي 2013 طرحدار« 

اين مدل ها از 16هزار تومان آغاز مي شــود و تا 
220 هزار تومان هم قيمــت دارد. اين محصول 
به راحتي در دسترس اســت و انگار نه انگار كه 
به تازگي دانشــمندان راجع به ســرطانزا بودن 
آن هشدار داده اند. در همين زمينه دكتر اسلام 
پناه، پزشک و مشــاور تلفني مركز ترك سيگار 
بيمارستان مسيح دانشــوري به »كسب و كار« 
مي گويد: »مهم ترين عارضه محصول ترك سيگار 
اين است كه عادت سيگار به دست گرفتن از فرد 
جدا نمي شــود. اگر فرد با الكترواسموك سيگار 
را هم ترك كند، بعــد از مدتي چون آن عادت از 
بين نرفته است، باز به سمت سيگار بازمي گردد 
و اصلا از لحاظ علمي اين محصول تاييد نشــده 
است.« اين متخصص دليل حجم بالاي توزيع اين 
محصول در بازار داخلي را چنين شرح مي دهد: 
»متاســفانه هر محصولي كه از كشورهاي ديگر 
برگشت مي خورد و فاقد استاندارد است در بازار 
يافت مي شود و بايد اراده اي قوي تصميم بگيرد تا 
جلوي اين امر گرفته شود تا مشخص شود عده اي 
به بهانه سود اقتصادي اين محصول، با جان مردم 

بازي مي كنند!«

 ريه ناسالم با سيگار ترك سيگار
دكتر حميد سهراب پور، فوق تخصص بيماري هاي 
ريوي نيز درباره اين محصــول و عوارض آن به 
»كسب و كار« مي گويد: »سيگارهاي الكترونيكي 
كه در تبليغــات تجــاري از آنها بــه عنوان 
الكترواسموك نام برده مي شود، نه تنها در ترك 
سيگار به افراد ســيگاري كمكي نمي كند، بلكه 
اســتفاده از آنها موجب بروز مشكلات ريوي و 
گاهي سرطان در فرد مي شود. وقتي اين محصول 
خودش داراي مواد شيميايي است و حتي نيكوتين 

در آن وجود دارد، چگونــه مي تواند منجر به 
ترك سيگار بشود؟! اين روزها مطالعات علمي 
انجام شده در اين زمينه در كشورهاي مختلف 
نيز گوياي اين مساله اســت و نشان مي دهد كه 
اين وسيله نه تنها نمي تواند كمک زيادي به ترك 
سيگار كند بلكه مي تواند بيماري هاي مختلفي نيز 
براي افراد ايجاد كند اما متاسفانه اين روزها براي 

كسب ســود اقتصادي تنها گزينه اي 
كه مــورد توجه قــرار نمي گيرد 
سلامت مردم است. اين محصول 

داراي قيمت هاي مختلفي است، 
بســته بندي  جذابی دارد ولي 
از ســلامت يا ترك سيگار در 
آن خبري نيست. نيكوتين يا 

موادي كه در اين وسيله از آنها 
استفاده مي شــود، از آنجايي 

كه ارتباط مســتقيمی با 
ريه ها دارد، ســبب بروز 
برونشيت مزمن و التهاب 
ريه ها مي شود. بر اثر اين 
التهابات و فعل و انفعالاتي 

كه در ريه ها رخ مي دهد، مواد 
ســمي به نام راديكال هاي آزاد در 

ريه ها به وجود مي آيد و در نهايت 
مي تواند به سرطان ريه منجر 

شود.«

»كسبوكار«درگفتوگوباكارشناسان،مضرات»الكترواسموك«رابررسيميكند

سيگارتركسيگار،تركسيــــگارنميكند!

مربیانبدونبیمهباحقوقپایین

مهدكودكهایخاكستـریشهر
خانواده ها كودكانشــان را بــراي آموزش مهارت هــاي زندگي و آينــده اي بهتر به 
مهدكودك ها مي فرســتند امــا وقتي پاي درد و دلشــان مي نشــيني از بدخلقي و 
پرخاشگري كودكانشان بعد از ورود به آنجا شكايت دارند. كودكاني كه پدرومادر شاغل 
دارند و از سه ماهگي با محيط مهد آشنا مي شوند نيمي از اوقات زندگي و كودكي شان 
را در مهدكودك ها مي گذرانند. درصد بسيار زيادي از مربياني كه در اين مهدكودك ها 
به آموزش كودكان مي پردازند هيچ گونه مهارتي در اين زمينه ندارند و اغلب مدرك 
رشته تحصيلي آنها ربطي به شغلشــان ندارد. دوران كودكي تاثيرگذارترين دوران 
زندگي انسان است كه متاسفانه قرباني بي توجهي ها و ســهل انگاري هاي مديراني 
مي شود كه حساسيت آن را به بازي مي گيرند.  نشسته روي لبه سيماني باغچه اي كه 
درخت هاي خشك شده اش را گل هاي پارچه اي بي رنگ و رو چسبانده اند. صورتش را 
ميان كف دست هايش گرفته و آرنجش را به زانوهايش چسبانده و به دوردست ها نگاه 
مي كند. دوردست هايش همكلاسي هايي هستند كه در استخري پر از توپ هاي رنگي 
بالا و پايين مي پرند. گاهي سر همديگر را به زير توپ ها فشار مي دهند و گاهي دور از 
چشم مربي سعي دارند توپ را در جيب هايشان بگذارند و در كلاس به همديگر پرتاب 
كنند و فرياد مربي را بشنوند. مربي اجازه بازي كردن با بچه ها را به او نمي دهد. هراز 
گاهي چشم به چشم مي شوند و اخم هاي معلم را كه مي بيند دلش براي فرو رفتن در 
استخر توپ بيشتر غنج مي رود. لاله گوش تا زير فكش قرمز شده و دست هاي سردش 

را بر گوش داغ شده اش مي كشد و به سمت استخر توپ مي دود. 

  خانه هاي كلنگي و كلاس هاي تاريک 
لبخند اغراق آميز و رنگ پريده حاجي فيروز هايي كه انگار سال ها پيش با رنگ پلاستيك 
روي ديوار كشيده اند، همراه تكه هاي آجر بيرون زده از ميان صورتشان ترس را به جانت 
مي اندازند. كف سيماني كلاس ها را انگار بارها و بارها با رنگ قرمز پوشانده اند و دوباره 
رنگ ها تكه تكه شده است. كلاس ها تاريك است و پنجره هاي كوچكش را مرغابي هاي 
شوميزي گرفته اند. در اين خانه دوطبقه 8 اتاق تبديل به كلاس شده اند، يك اتاق به 
نام اتاق بازي است كه با موكت فرش شده و بطري هاي پر از الكلي كه خزندگاني را در 
آن گذاشته اند نشان از استفاده فضاي آزمايشگاهي دارد. دو نفر خدمه ميانسال مدرسه 
مي دوند تا هرچه زودتر غذاي بچه ها را در آشپزخانه فراهم كنند. بوي پيازداغ خوراك 

لوبيا تمام فضاي سالن و كلاس ها را پر كرده است. 

 حقوق 300 هزار توماني بدون بيمه
 مربي يكي از كلاس هــا مي گويد: براي ثبت نام هر كدام از بچه ها شــهريه اي معادل 
400هزار تومان گرفته مي شود اما به گفته مدير مدرسه تمام شهريه صرف هزينه غذا و 
چيزهاي ديگر مي شود. ما مجبوريم اول مهر هر سال خودمان براي تزئين كلاس هايمان 
ايده بدهيم. تنها چيزي كه در اختيارمان مي گذارند مقداري كاغذ رنگي و چســب و 
شوميز است. گاهي شوهرم در درست كردن اين تزئينات كمك مي كند اما اين داستاني 
است كه هر سال دهه فجر هم تكرار مي شود. دريافتي ماهانه من در هر ماه 300 هزار 
تومان بدون بيمه است. در دانشگاه حسابداري خوانده ام و متاسفانه هزينه هاي زندگي 
زياد است و همسرم به تنهايي نمي تواند از پس آنها بربيايد و مجبورم كمك خرجش 
باشم. دختر مدير مهد به تازگي از همسرش جدا شــده و مدير او را به عنوان ناظم در 
كودكستان استخدام كرده است و 4 نفر از 8 مربي از اعضاي فاميل و آشنايان او هستند. 
متاسفانه مربيان هيچ مهارتي براي اداره كلاس و مديريت كودكان ندارند. گاهي دور 
ميزش حلقه زده اند و هر كدام چيزي مي خواهند. يكي براي بيرون رفتن اجازه مي گيرد، 
ديگري مي خواهد خميربازي كند، دو نفر از بچه ها هم در گوشه اي از كلاس به جان هم 
افتاده اند. مربي كلافه شده و فرياد مي زند تا بچه ها را آرام كند اما اين آرامش لحظه اي 

بعد دوباره به همهمه تبديل مي شود. 

 مربي هايي كه در كودكان توليد ترس مي كنند
دكتر هراير دانليان؛ روانشــناس كودك درباره فضاي چنين مهدكودك هايي به 
»كسب وكار« مي گويد: هنوز در كشــورهاي غربي هم ضرورت وجود مهدكودك 
براي كودكان اثبات نشــده اســت. كودكان در چنين ســني نياز بــه ارتباطات 
بازي گونه دارند. حالت هايي مانند اندوه، خشــونت، شــادي، محبت، اميدواري 
و امثال آن در دوره مهدكودك و دبستان شــكل مي گيرد. گروهي از مربيان كه 
باعث ايجاد مشــكلات عاطفي در كودكان مي شوند، كســاني هستند كه منشأ 
ترس را در كودكان به وجود مي آورند. اين منشــأ ترس را مي توان با تنبيه بدني 
يا لفظي و حتي طرز نگاه در كــودكان ايجاد كرد. به همين دليــل اين انتظار از 
سازمان هاي مســئول از جمله سازمان بهزيســتي و همچنين آموزش و پرورش 

 مي رود كه نســبت به آموزش مربيان پيــش از ورود آنان بــه كار اقدامات لازم 
را انجام دهند. 

 صلاحيت وضعيت رواني مربيان مهد كودك
به گزارش ايسنا، چندي پيش آرزو ذكايي؛ مديركل دفتر امور كودكان و مهدهاي 
كودك  سازمان بهزيستي كشور از اجراي طرح »پرونده سلامت رواني و اجتماعي 
براي مربيان و مديران مهدهاي كودك« از ســال آينده در سراســر كشــور خبر 
داد و گفت: در حال حاضــر در گزينش مربيان و مديران مهدهــا، دريافت گواهي 
سلامت روان و جسم آنها بسيار مهم است و آن گواهي در پرونده مهدهاي كودك  
وجود دارد. در اين طرح مربيان و مديران در طول ســال دو بــار مورد ارزيابي هاي 

 رواني و اجتماعي قــرار می گيرند تا مطمئن شــويم اين افراد از ســلامت كامل 
برخوردارند.  در آغاز سال تحصيلي 93 سازمان بهزيستي آيين نامه اي را براي نحوه 
فعاليت مهدهاي كودك در كل كشــور اعلام كرد. در اين بخشنامه ريز هزينه هاي 
دريافتي از خانواده ها به همراه خدمات مهدها ارائه شده است. اما چند درصد از مهدها 
اين بخشنامه را رعايت مي كنند؟ چند درصد والدين از وجود چنين قوانيني آگاهي 
دارند؟  سال هاي سال است كه ادارات و سازمان هاي مختلف هر كدام مهدكودكي را 
براي نگهداري از فرزندان كودكانشان راه اندازي مي كنند و مديريت آن را به كساني 
مي سپارند كه هيچ گونه تجربه اي از آموزش و پرورش كودكان ندارند. اين داستان هر 
سال همچنان تكرار مي شود و همراه با آن تعداد كودكاني كه با ترس به كودكي شان 

خيره مي شوند، بيشتر مي شود. 
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استان ها

مهدی کوهی در نمایشگاه اینوتکس:
ذوب آهن اصفهان آماده توســعه 
همكاری با شركت های دانش بنیان

با توجه به اینکه عمده توســعه صنعت فولاد در 
کشور ما به دست جوانان همین مرز و بوم به وجود 
آمده،اکنون نیز تنها راهکار پیشــرفت صنعت ، 

میدان دادن به شرکت های دانش بنیان است .
مهدی کوهــی مدیرعامل ذوب آهــن اصفهان 
در نمایشــگاه اینوتکس در نشست گره گشایی 
صنعت به دست دانش بنیان ها که امروز در پارک 
فناوری پردیس برگزار شد از عزم راسخ ذوب آهن 
اصفهان برای استفاده از توانمندی های شرکت های 
دانش بنیان در به روز رسانی تجهیزات و روند تولید 

این مجتمع بزرگ صنعتی خبر داد.
مهدی کوهی در این پنــل به ارائه ی راهکارهایی 
برای تسهیل ارتباط شــرکت های دانش بنیان با 
صنعت پرداخت و گفت:بــا توجه به اینکه عمده 
توسعه صنعت فولاد در کشور ما به دست جوانان 
همین مرز و بوم به وجود آمده،اکنون نیز تنها راهکار 
پیشرفت صنعت ، میدان دادن به شرکت های دانش 
بنیان است .وی افزود : این میدان دادن به شرکت 
های دانش بنیان باید به گونه ای هدفمند همانند 
دفاتر ارتباط با صنعت که پیش از این در دانشگاه ها 
فعال بود و مدیران بسیاری را تحویل صنایع کشور 

داد ، انجام شود.
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان اظهار داشت: تسهیل 
ارتباط شــرکت های دانش بنیان با سرپرستان و 
مدیران دست اندرکار در مجموعه ذوب آهن کمک 
شایانی به شناسایی مشکلات و معضلات موجود، 
همچنین یافتن راهکارهایی برای تبدیل فرایند 
سنتی تولید به تکنولوژی های روز از جمله هوش 

مصنوعی می کند.
کوهی بیان داشت: داشتن قدرت ، نقش تعیین 
کننده ای در پیشــرفت دارد از ایــن رو مجموعه 
ذوب آهن اصفهان نیز در تلاش اســت با کمک 
متخصصان در زمینه تکنولوژی های نو تغییرات 
لازم را ایجاد کند. این مجتمع بزرگ صنعتی حدود 
۸۵ درصد از قطعات مکانیکی و ۶۵ درصد از قطعات 
الکتریکی مورد نیاز خود را در داخل مجموعه تولید 
می کند بنابراین برای تامین مابقی قطعات مورد 
نیاز همکاری و مشارکت شرکت های دانش بنیان 

لازم و ضروری است .

معاون حمل و نقل شهردار اصفهان:
شهرداری اصفهان ۱۰۰ دستگاه 
اتوبوس برقی خریداری می كند

معاون حمل ونقل و ترافیک شهردار اصفهان گفت: 
خرید ۱۰۰ دســتگاه اتوبوس برقی از برنامه های 

شهرداری اصفهان در سال جاری است.
حسین حق شــناس در جمع خبرنگاران اظهار 
کرد: خرید واگن های مترو، خرید اتوبوس برقی و 
تعمیرات و تجهیزات مترو با مشارکت شرکت های 
دانش بنیان و تولیدکنندگان داخلی از برنامه های 

شهرداری اصفهان در سال جاری است.
او با اشاره به تسهیل روند خریداری وسایل حمل و 
نقل پاک از سوی شهرداری اظهار کرد: شهروندان 
می توانند با دریافت وام از بانک قرض الحسنه مهر 
ایران، برای خرید وسایلی همچون موتورسیکلت 
برقی، اسکوتر برقی، دوچرخه های برقی و معمولی 

اقدام کنند.
معاون حمل ونقل و ترافیک شــهردار اصفهان با 
بیان اینکه ایستگاه هایی در سطح شهر برای اجاره 
دوچرخه و اسکوتر برقی احداث می شود، گفت: 
همچنین پارکینگ هایی در ایستگاه های مترو و 
بی آرتی راه اندازی شده است تا شهروندان دوچرخه 
خود را در آنجا پارک کرده و از وسایل حمل ونقل 

همگانی استفاده کنند.
او ایجاد تسهیلات ویژه برای آن دسته از رانندگان 
تاکســی که تمایل دارند خودروهــای خود را به 
خودروی برقی تبدیل کننــد را از دیگر اقدامات 
شهرداری اصفهان دانست و گفت: دو قرارداد برای 
راه اندازی محل های شارژ تاکسی های برقی منعقد 
شده است. همچنین شارژهای کوچک تری برای 
موتورها، خودروهای برقی، اسکوتر و دوچرخه در 

پارکینگ ها جانمایی می شود.
حق شناس خاطرنشان کرد: خرید ۱۰۰ دستگاه 
اتوبوس برقی، از برنامه های شهرداری اصفهان در 

سال جاری است

خبر

شــرکت  مدیرعامــل 
بــرق منطقــه ای غــرب 
ابــراز امیدواری کــرد، با 
همراهی صنایع ســنگین 
منطقه و وارد مدار شــدن 
نیروگاه هــای خود تامین، تابســتان امســال را با 
 کمترین اعمال محدودیت برق برای صنایع پشت 

سر بگذاریم.
جعفر الفتی نیا در نشست با مدیران صنایع سنگین 
منطقه غرب کشور که با محوریت مدیریت مصرف 
برق در پیک تابستان ســال ۱۴۰۳ برگزار شد، با 
اشاره به نزدیک شدن پیک مصرف برق در تابستان 
ســال جاری، گفت: با توجه به تفاهم نامه همکاری 
که بین وزارت نیرو و صمت منعقد شده، قرار است 
از ظرفیت نیروگاه های خود تامین برای تامین برق 
صنایعی که انرژی برَ هستند استفاده شود تا پیک 
فصل گرما را به خوبی و با کمترین میزان مدیریت 

مصرف برای صنایع پشت سر بگذاریم.
وی ادامه داد: اگرچه در فصل زمستان سال گذشته 
نیز با وجود محدودیتی که در سوخت نیروگاه های 
برق داشــتیم و با محدودیت تولید مواجه بودیم، 
کمتریــن مدیریت را برای صنایــع اعمال کردیم، 
اما در فصل تابستان شرایط قدری متفاوت بوده و 
دیگر دســت ما برای کاهش محدودیت ها چندان 

باز نیست. مدیرعامل شرکت برق منطقه ای غرب 
بار دیگر بر همراهــی حداکثری برای پایداری برق 
صنایع در فصل تابستان پیش رو تاکید کرد و افزود: 
معتقدم بخش صنعت از اهمیت بسزایی برخوردار 
اســت و در شــرایط پیک مصرف محدودیت برق 
صنایع نباید در اولویت باشــد، از همین رو تلاش 
می کنیم نهایت همراهی را با بخش تولید و صنعت 

داشته باشیم.

الفتی نیــا در مقابل از واحدهای بزرگ و ســنگین 
صنعتی منطقه غرب شامل اســتانهای کرمانشاه، 
کردستان و ایلام درخواست کرد چنانچه نسبت به 
ایجاد نیروگاه های خودتامین اقدام کرده اند، در پیک 
بار بیشتر از ظرفیت این نیروگاه ها استفاده کنند و 
صنایعی که احداث نیروگاه را در دستور کار دارند 

نیز روند کار خود را تسریع دهند.
وی همچنیــن از حمایت از صنایعــی خبر داد که 

احداث نیروگاه های خود تامین را در دســتور کار 
دارند.

مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای غرب در ادامه 
اشــاره ای هم به وضعیت نیروگاه ها و مصرف برق 
در منطقه غرب داشت و عنوان کرد:  در حال حاضر 
مجموع ظرفیت نصی شده نیروگاهی قابل دسترس 
و عملیاتی در این منطقه ۳۵۳۲ مگاوات است که 
جمعیت حدود ۴.۲ میلیون نفری سه استان غرب 
کشور)کرمانشاه، کردستان و ایلام( را تحت پوشش 

دارد.
الفتی نیا بیشترین سهم مصرف برق در این منطقه 
را مربوط به بخش خانگی با ۳۷ درصد اعلام کرد و 
یادآور شد: سهم بخش صنعتی ۲۳ درصد، بخش 
کشاورزی  ۲۱ درصد، بخش عمومی یازده درصد و 

سایر بخش ها شش درصد است.
وی با بیان اینکه پیک بار در تابستان سال گذشته 
در منطقه غرب ۲۲۳۰ مگاوات بود که نســبت به 
ســال ۱۴۰۱ با پیک مصرف ۲۱۲۱ مگاواتی پنج 
درصد رشد داشت، گفت: برآورد می شود در فصل 
گرمای امسال نیز شاهد رشد حدود هفت درصدی 

پیک مصرف نسبت به تابستان سال ۱۴۰۲ باشیم.
به گفته الفتی نیا در حــال حاضر پنج نیروگاه خود 
تامین در صنایع منطقه غرب در دست احداث است 
که ظرفیت عملی آنها بیش از ۶۳ مگاوات می باشد و 
از این تعداد چهار نیروگاه مربوط به استان کرمانشاه 

است.

مدیرعامل شركت برق منطقه ای غرب:

تلاش برای کاهش محدودیت های برق در صنایع در تابستان

۱۳ مدیر شركت آب و فاضلاب 
اســتان مركزی در ارزشیابی ، 
كانون ارزیابی مدیران حرفه ای 

، شركت كردند
سید محسن موسوی: با توجه به دستورالعمل 
اجرایی نحوه انتخاب و انتصاب مدیران حرفه 
ای  مصوب هیــات دولت ، تعــداد ۱۳ نفر از 
مدیران شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی 
در کانون ارزیابی شایســتگی مدیران حرفه 
ای ، حضور یافتند و تســت ها و آزمون های 

ارزشیابی را انجام دادند.
این کانون هر ســاله توســط معاونت منابع 
انسانی تشکیل جلسه می دهد و از بین افراد 
واجد شرایط پســت مدیریتی ، آزمون های 

مرتبط می گیرد.

به بهانه هفته روابط عمومی
روابط عمومی از حقوق بشر تا 

بخش كشاورزی

مقوله روابط عمومی یا بــه تعبیر دیگر روابط 
انسانی، عمری به درازنای آفرینش بشر دارد و 
به سخنی از همان دم که آدمی بر روی زمین 
جنبیدن آغاز کرد، روابط او با محیط، طبیعت 
و هم نوعان خویش به عنوان بخش موثری از 
زیست بوم شروع شد. انسان بخرد آموخت که 
یگانه جایگزین جنگ وستیز می تواند فصل 

دیگری به نام ارتباط نیز باشد. 
هزاران ســال راه بود تا در آخرین رویداد بی 
شــفقت و بی تمدن نزدیک بــه زمانه و عصر 
ما ،یعنی جنــگ دوم جهانی بــه گفته ای؛ 
کشــته های غیرنظامی آن تا ۵۵ میلیون تن 
برسد،کشــته های نظامی نیز تا ۲۸ میلیون 
شــامل ۵ میلیون اســیر جنگی برآورد شده 
است که مایه شرمساری بشری است که قرار 
بود اشرف آفریدگان باشد. این ستیز هستی 
سوز پایان یافت و بشراعلامیه جهانی حقوق 
بشــرکه یک پیمان بین المللی اســت را در 
انجمن عمومی سازمان ملل متحد در تاریخ 
۱۰ دســامبر ۱۹۴۸ در پاریــس به تصویب 
رساند. شــاید این اعلامیه دستاورد مستقیم 
جنگ جهانی دوم بوده و برای نخســتین بار 
حقوقی  که تمام انسان ها سزاوار آن هستند 
را به  صورت جهانی بیان مــی دارد، در نتیجه 
حقوق بشر به حقوقی گفته می شود که همگان 
در همه زمان ها و مکان هــا از آن برخوردارند 
و ارتباطات آنان بر مدار و بــا رعایت آن باید 
تنظیم شود، مفاد این اعلامیه حقوق بنیادی 
مدنی، فرهنگی، اقتصادی، سیاسی و ارتباطی 
است که تمامی انسان ها در هر کشوری باید 
از آن برخوردار باشــند. منشــور بین المللی 
حقوق بشــر از اعلامیه جهانی حقوق بشــر، 
میثاق بین المللی حقوق اقتصادی، اجتماعی 
و فرهنگی و میثــاق بین المللی حقوق مدنی 
و سیاســی و دو پروتکل انتخابی آن تشکیل 

شده است.
 بشــر متمدن چاره را در ارتباطات مسالمت 
آمیز و هم افزا می بیند و از دل این گونه اندیشه 
و تفکر؛ علم، فن، هنرهشتم یا هر آن چه بنامیم 
به نام مقوله روابط عمومــی پدید می آید که 
تنظیم گر روابط ســازمان و مردم اســت، از 
سویی وکالت جامعه ذی نفعان را بر عهده دارد 
و از دیگر ســو مدافع منافع سازمان و مترجم 
مطلوبات آن به زبان عموم مردم است. روابط 
عمومی که با ســه بخش اقتصاد مرتبط است 
با حفظ شاکله خویش در سه بخش صنعت، 
خدمات وکشــاورزی رویکردی متفاوت می 

یابد و رنگی دیگر می گیرد.
نگارنده که سرسوزنی آشنایی با روابط عمومی 
بخش کشاورزی دارد؛ اقتضائات ارتباطی این 
بخش را متفاوت می بیند و شــاید چون این 
بخش با موجودات زنده سروکار دارد و به نوعی 
مهندسی طبیعت است، جامعه ذی نفعان آن 
نیز از طبعی حســاس تر برخوردارند و از این 
روی بسته های ارتباطی با آنان چه در سطح 
وزارت جهادکشاورزی، بانک کشاورزی و سایر 
نهادهای مرتبط با ایــن بخش مهم از اقتصاد 
کشــور نیز باید با رعایت نکات بسیاری تهیه 

شود که مقال و مجال دیگری را می طلبد.

اخبار

مدیر عامل شرکت گاز استان اردبیل با بیان اینکه 
در حوزه ارتقاء ضریب نفوذ گاز طبیعی طی سالهای 
اخیر اقدامات گسترده ای صورت گرفته است ؛ از 
بهره مندی بیش از ۹۸ درصد خانوار روستایی از 

نعمت گاز طبیعی خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان اردبیل؛ 
میرســعید ســیدمتین، مدیر عامل این شرکت 
در بازدید از بیســت و هشــتمین نمایشگاه بین 
المللی نفت، گاز، پالایش در پاســخ به ســوالی 
درخصوص شاخصهای عملکردی ضمن اشاره به 
رشد چشمگیر توسعه گازرسانی طی سالهای اخیر 
در خصوص آمار گازرسانی در سال گذشته ؛ چنین 
گفت: طی سال گذشته ۴۷ روســتا، ۱۱۳ واحد 
صنعتی عمده و جزء ، ۲۰ هزار و ۴۸۳ مشترک از 

نعمت گاز طبیعی برخوردار شده اند که با احتساب 
تعداد ۴۷ روستای گازدار شــده ، میزان ضریب 
نفوذ گاز طبیعی در روستاها به بیش از ۹۸ درصد 

رسیده است.
این مقام مســئول بهره گیری از ظرفیت بخش 
روســتایی در ارتقــاء جهش تولید و مشــارکت 
روستاییان در امر تولید را با عنایت به منویات مقام 
معظم رهبری بسیار چشمگیر عنوان نمود و اظهار 
داشت: طی سالهای اخیر با توسعه گازرسانی در 
بخش روستایی در مجموع از بدو تاسیس تاکنون 
تعداد ۱۵۵۲ روستای استان از نعمت گاز طبیعی 
بهره مند شــده اند و این مهم تاثیر بســزایی در 
مهاجرت معکوس روستاییان از شهرها به روستاها 

و ارتقاء جهش تولید داشته است.
طرحهای پیشــران انرژی در اســتان نویدبخش 

جهش تولید و محرومیت زدایی
ســیدمتین دربخش دیگری از سخنان خود و در 
پاسخ به اقدامات انجام گرفته در خصوص تحقّق 
شعار ســال با اشــاره به برنامه ریزی های انجام 
گرفته در خصوص عملیاتی نمودن جهش تولید با 
مشارکت مردم ، با اشاره به اینکه طرح های توسعه 
پیشران انرژی استان در گام نهایی قرار دارد، اظهار 

داشــت: رشــد اقتصادی با تقویت تولید رقم می 
خورد و این مهم نیز با ایجاد و توسعه زیرساختهای 

لازم در استان تسهیل شده است.
وی با بیان استان اردبیل ظرفیت بالایی در حوزه 
های مختلف همچون صنعت، معدن، کشاورزی 
و گردشــگری دارد؛ گفت: با احداث خط انتقال 
دوم گاز طبیعی از چلوند بــه اردبیل و همچنین 
پروژه خط تقویتی گاز شمال استان و گازرسانی 
به بزرگترین شــهرک گلخانه ای کشور در ۴ فاز ، 
مشکلات موجود در بخشهای تامین انرژی مرتفع 
شده و با ســرمایه گذاری در بخشهای مختلف، 
شــاهد تاثیر آن در بهبود شــرایط و مشــارکت 

اقتصادی مردم خواهیم بود. 
ســید متین پروژه خط تقویتی شــمال استان را 
بســیار حایز اهمیت عنوان کرد و گفت: فاز اول 
این پروژه به طول ۷۶ کیلومتر از مسیر سه راهی 
نیروگاه تا گرمی در حال اجراء می باشد و همچنین 
فاز دوم بطــول ۲۵ کیلومتر از مســیر پارس آباد 
بسمت گلخانه های شمال استان با ارزشی بالغ بر 
۴ هزار میلیارد ریال در مراحل پایانی اجراء بوده و 

در آینده ای نزدیک به بهره برداری خواهد رسید.
مدیر عامل شرکت گاز اســتان اردبیل در بخش 

دیگری از ســخنان خود و در پاســخ به اقدامات 
صورت گرفتــه در رابطه با فازهــای ۳ و ۴ طرح 
گازرسانی به گلخانه های شمال استان به مساحت 
۲ هزار و ۵۰۰ هکتــار ، نیز چنیــن گفت: ابلاغ 
فازهای ۳ و ۴ این پروژه به جهت تکمیل زنجیره 

گاز پایدار شمال استان در دستور کار می باشد.
وی پایداری گاز طبیعــی و امنیت انرژی را لازمه 
توسعه و پیشرفت برشمرد و اظهار داشت: احداث 
ایستگاه تقلیل فشار سوم شهر اردبیل به ظرفیت 
۲۰۰ هزار متر مکعب در ساعت، احداث خط انتقال 
دوم استان جهت تخصیص ۲۵ میلیون متر مکعب 
در روز شامل خط ۳۰ اینچ به طول ۵۵ کیلومتر و 
احداث حداقل یک واحد توربو کمپرسور نمونه ای 

از این اقدامات می باشد.
سید متین در پایان به نقش و ظرفیت شرکتهای 
دانش بنیــان و جهش تولید با مشــارکت مردم  
اشاره نمود و گفت: به واسطه خاستگاه و ماهیت 
شــرکت های دانش بنیان، این شرکت ها مصداق 
آشکار مشــارکت مردم در عرصه تولید به  شمار 
می روند و بی تردید هرگونــه اقدام برای کمک به 
رشد تولید در این شــرکت ها، گامی در راستای 

تحقق شعار سال خواهد بود.

 ایلام - در حاشیه بیست و هشتمین نمایشگاه نفت، 
گاز، پالایش و پتروشــیمی که در تهران برگزار است، 
پتروشیمی ایلام و پتروشیمی جم تفاهم نامه همکاری 
علمی، پژوهشی و فناوری و تبادل نیروی انسانی منعقد 

کردند.
مدیرعامل پتروشیمی ایلام با اعلام این خبر گفت:به 
منظور اجرای سیاســت اســتفاده بهینه از امکانات 

آموزشــی، اســتعداد و  توانائیهای علمی پژوهشی و 
فناوری متقابل و تبادل و اســتفاده از نیروی انسانی 
متخصص این دو شــرکت و خدمات فنــی متقابل، 
ایــن تقاهم همــکاری بــا مهندس محمدهاشــم 
 نجفی اردکانــی مدیرعامل شــرکت پتروشــیمی 

جم امضاء شد.
داود جعفری فر افزود: این تفاهم نامه دو ساله و به امضای 

مدیران عامل پتروشیمی ایلام و پتروشیمی جم رسید.
قابل ذکر است؛ پتروشیمی جم بعنوان  یکی از بزرگترین 
واحدهای تولید الفین در جهان و بعنوان  یک صنعت 
پیشرو با واحدهای گوناگون و با ویژگی خاص است که 
توانسته  است سهم خود را در بازارهای منطقه و جهان 
کسب و مورد توجه بازیگران اصلی صنعت پتروشیمی 

قرار گیرد.

  ایلام- دوســتی با بیان اینکه وسعت بافت فرسوده 
این استان به ۵۰۰ هکتار افزایش یافته است، گفت: 
تشویق های ۱۹ گانه خاصی در این راستا توسط ستاد 
بازآفرینی شهری برای احداث مسکن در این بافت ها 

ابلاغ شده است.
مدیرکل راه و شهرسازی استان ایلام گفت: محدوده 
بافت فرسوده این استان از ۳۷۴ هکتار با ۱۲۶ هکتار 

افزایش به ۵۰۰ هکتار رسید.
فرشاد دوســتی اظهار کرد: امروز در شورای تامین 
مسکن استان تصمیمات بســیار خوبی در رابطه با 
زمین هایی که برای ســاخت واحدهای مســکونی 
طرح ملی نهضت مسکن تأمین شده و باید به سرعت 
ساخت و ساز در این زمین ها اجرایی شود با ریاست 

استاندار ایلام، اتخاذ شد.
وی با اشــاره به اینکه دولت شــرایط بسیار خوبی 
برای نوسازی بافت های فرســوده ایجاد کرده است، 
افزود: مشــوق های خوبی برای ســاخت واحدهای 
مسکونی در بافت های فرسوده استان برای مالکان 
این نوع ساختمان ها و بافت های فرسوده پیش بینی و 

دستورالعمل آن ابلاغ شده است.
مدیرکل راه و شهرسازی استان ایلام از ارائه تسهیلات 
مناسب نوسازی بافت های فرسوده خبر داد و یادآور 

شد: مردم ایلام می توانند از مشوق های طرح بافت 
های فرسوده استفاده کنند و برای تغییر بافت شهری 
و همچنین بهره مندی از مسکن ایمن و تسهیلات 

مربوطه اقدام کنند.
دوستی با بیان اینکه وسعت بافت فرسوده این استان 
به ۵۰۰ هکتار افزایش یافته است، گفت: تشویق های 
۱۹ گانه خاصی در این راستا توسط ستاد بازآفرینی 
شــهری برای احداث مســکن در این بافت ها ابلاغ 

شده است.
وی با بیان اینکه این ضوابط تشــویقی شامل گروه 
نخست )بازآفرینی یکپارچه در مقیاس بلوک شهری(، 
گروه دوم )نوسازی در مقیاس محورهای اصلی محله 
ای(، گروه ســوم )نوســازی در عمق بافت فرسوده 
شهری( و گروه چهارم )نوســازی قطعات غیرقابل 
تجمیع( می شــود، افزود: اعطای حداکثر ۲ طبقه 
تشویقی نسبت به تراکم مجاز طرح مصوب، امکان 
تخصیص سطح اشغال مجاز طبقه همکف به کاربری 
های انتفاعی، امکان تخصیــص ۲۰ درصد از فضای 
باز غیرمســقف مجموعه به منظور تأمین بخشی از 
پارکینگ های مورد نیاز، امکان استفاده از مساحت 
معابر بن بســتی که بر اثر تجمیع، کارکرد خود را از 
دست داده اند در مساحت ملاک عمل تراکم و امکان 

تسهیل در ضوابط معماری از جمله چگونگی توده 
گذاری و نما از جمله این مشــوق ها برای بافت های 

فرسوده است.
مدیرکل راه و شهرســازی اســتان ایلام با اشاره به 
امکان بهره منــدی متقاضیان نوســازی بافت های 
فرسوده از تســهیلات پنج میلیارد و ۵۰۰ میلیون 
ریالی مســکن ملی و طرح بازآفرینی شهری، گفت: 
افرادی که املاک مسکونی آن ها در محدوده بافت های 
ناکارآمد شهری قرار دارد می توانند با مراجعه به سامانه 
ثبت نام تسهیلات نوسازی بافت های فرسوده شرکت 
 facility.udrc.ir بازآفرینی شهری ایران به نشانی

نسبت به ثبت نام جهت اخذ تسهیلات اقدام کنند.
وی افزود: پس از این که محرز شــد ملک اشخاص 
ثبت نام شــده در ســامانه مذکور در بافت فرسوده 
مصوب واقع شده اســت به صورت برخط اطلاعات 
برای تشــکیل پرونده و دریافت تسهیلات نوسازی 
برای بانک های انتخابی از طرف اشخاص در سامانه 

ارسال می شود.
مدیرکل راه و شهرسازی اســتان ایلام خاطرنشان 
کرد: چنانچه ملک جهت دریافت تسهیلات یا سند از 
طریق سامانه مورد تأیید قرار نگرفت، جهت تسهیلات 
در سامانه ثمن )قسمت تسهیلات خارج از بافت های 

فرســوده( به آدرس temgt.mrud.ir مراجعه و 
نسبت به ثبت نام بانک عامل خود اقدام کنند.

دوستی در ادامه با اشــاره به مشکل واحدهای طرح 
ملی نهضت مسکن در شهرستان مهران، ابراز کرد: 
در برخی از شهرها، شهرداران منتظر ابلاغیه شورای 
عالی شهرسازی برای صدور پروانه ساخت هستند در 
حالی که در مورد شهرهای زیر ۵۰ هزار نفر جمعیت 
با مصوبه شورای برنامه ریزی و توسعه استان نیازی 
 به اخذ مجوز از شــورای عالی شهرســازی در این 

خصوص نیست.
وی تصریح کرد: در روستاهایی که زمین تأمین شده، 
متقاضیانی که تمایل دارند در روستاهای مد نظر خود 
اقدام با ساخت واحد مسکونی کنند، می توانند به بنیاد 
مسکن و راه شهرسازی مراجعه و از تسهیلات دریافتی 
زمین به عنوان نهضت جوانی جمعیت استفاده کنند.

مدیرکل راه و شهرسازی اســتان ایلام یادآور شد: 
۱۱۰۰ قطعه زمین در قالب طرح ملی جوانی جمعیت 

به منتقاضیان در این استان واگذار شده است.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

مدیر عامل شركت گاز استان اردبیل گفت:

 بیش از 98 درصد خانوار روستایی از نعمت گاز طبیعی بهره مند هستند

انعقاد تفاهم نامه علمی پژوهشی پتروشیمی ایلام با پتروشیمی جم

مدیركل راه و شهرسازی استان ایلام خبر داد:

 ۱۲۶ هکتار به محدوده بافت فرسوده ایلام اضافه شد
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه 
اعضاي كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. 
در اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت 

علاقه مي توانيد متن هاي خود را براي اين كانال بفرستيد.

رنگ عزا
  زهره زرگر

مادرم وقتى مرد، پاسبان ها همه كاسب بودند. 
مرد همسايه از من پرسيد: دخترم كمك مى خواين؟

من از او پرسيدم... 
من از او هيچ نپرسيدم و از او هيچ نخواســتم من و فقط چشم در نگاهش 

دوختم پاسخى سر دادم: ممنون همه چى رو به راهه... 
و نبود خوب نبود، حال ويرانه من خوب نبود، بس كه ناليدم اندر سر خود، 

درد موج مي زد لابه لاى خاطرات ناتمام مانده من. 
مادرم وقتى مرد، پدرم بى خبر از راه رســيد، خواهرم گريان شد، دست در 

گريبان پدر انداختم: پدر مادر رفت! 
مادرم لالايى مى خواند، خط خوبى كه نداشت 

اما شعرهاى خوبى مي سرود وصف حال من سرگشــته خام، تا شوم بس 
پخته تا نيفتم به دام. 

مادرم وقتى مرد، سنگ قبر شد گران، كفن و كافور وگلاب، من و خواهرمو 
يك بطرى آب. 

بر سر خاك مزارش رفتيم تا به تاريكى تا شب مهتاب. 
تا آواز اذان، تا نماز وحشت
وحشت از حس نبود مادر

وحشت از تجديد فراش يك مرد
وحشت از خانه اى بى بوى غذا 
وحشت از مشكى، از رنگ عزا

@ganjine_ketab
منبع: گنجينه كتاب

ياران گنجينه كتاب

آيا تا به  حال از خود پرسيده ايد چه چيزي باعث متمايز شدن 
فروشندگان حرفه اي از ديگران مي شود؟

بسيار اهميت دارد كه بدانيد فروشــندگان حرفه اي براي 
كسب موفقيت بايد چه كارهايي انجام دهند و از چه كارهايي 
بپرهيزند. گاهي اوقات فروشندگان عاداتي دارند كه آنها را 

از موفق شدن دور مي كند. 
مي خواهم 6 رازي را با شما در ميان بگذارم كه فروشندگان 
حرفه اي بايد در هنگام فروش از آنها دوري كنند. اگر شما 
نيز بتوانيد از اين 6 اشتباه اجتناب ورزيد، كم كم در حيطه 
شغلي تان به يك رهبر تبديل مي شويد و از ثروت و شهرتي 

كه كسب مي كنيد، لذت خواهيد برد. 

 ۱. آنها به مشتري اجازه مي دهند كه فرايند فروش را در 
دست بگيرد

بهترين روش كنترل فرايند فروش اين اســت كه ســوال 
بپرسيد. اگر سوالات خوبي بپرســيد، مي توانيد مشكلات 
شخصي يا سازماني مشتري تان را شناسايي كنيد و بسنجيد 
كه آيا محصول شما مي تواند گرهي از مشكلات مشتري باز 
كند يا خير. همچنين اين بهترين روش براي كشــف نيازها 
و ارزش هاي مشتري و شناســاندن خودتان به عنوان يك 

متخصص است. 

 ۲. آنها قبل از جلســه فــروش به تحقيق  و بررســي 
نمي پردازند

اگر آنقدر خوش شانس بوديد كه توانستيد جلسه فروشي با 
مدير يكي از شركت هاي هدف تان داشته باشيد، بهتر است از 
قبل كمي تحقيق كنيد. متاسفانه من به بدترين شكل ممكن 

اين درس را آموختم. 
مدتي بود كه مي خواستم مشتري سازمان خاصي را به دست 
آورم و در نهايت شــانس با من يار بود و توانستم جلسه اي 

با آنها بگذارم. با اين حال آنقدر وقت نگذاشتم و درباره آن 
شركت تحقيق نكردم و درنتيجه بيشــتر زمان جلسه به 
معرفي مسائل ساده و اساسي آن سازمان گذشت و من فرصت 
چنداني براي معرفي محصولاتم نداشــتم. بديهي است كه 
نتوانستم چيزي به آنها بفروشــم، اما درسي از اين موضوع 

آموختم كه تا آخر عمر فراموش نمي كنم. 
قبل از آنكه با مشتري تماس بگيريد يا جلسه اي بگذاريد، 
زماني را صرف تحقيق و بررسي كنيد. اينگونه شانس بسيار 

بهتري در رسيدن به اهداف تان خواهيد داشت. 

 ۳. آنها در طول فرايند فروش خيلي صحبت مي كنند
بسياري از فروشندگان وقت زيادي را صرف صحبت كردن 
طولاني درباره تخصص شان، محصول، ويژگي هاي محصول، 

خدمات و مسائل ديگر مي كنند. 
اين صحبت ها به متقاعد كردن مشتري به خريد از شما كمكي 
نمي كند و حتي ممكن است آنها را به اين فكر بيندازد كه شما 
توجهي به خواسته هاي شــان نمي كنيد. از مشتري درباره 
تجربه ها و نيازهايش سوال كنيد تا بتوانيد بهترين راه حل يا 

استراتژي را به او پيشنهاد كنيد. 

 ۴. آنها اطلاعات بي ربطي ارائه مي كنند
زماني كه در دنياي تجارت بودم، در جلســات بي شماري 
شــركت مي كردم و بارها ديده بودم كه فروشــندگان از 
چيزهايي صحبت مي كنند كه كاملا به افراد حاضر در جمع 

بي ارتباط است. 
براي مشــتريان اهميتي ندارد كه شما چه پشتوانه مالي اي 
داريد يا چه كساني مشتري شــما هستند؛ آنها فقط به اين 
موضوع فكر مي كنند كه محصول يا خدمت شما به دردشان 
مي خورد يا خير. بيشــتر زمان جلســه را به بيان مزاياي 
محصول تان در رابطه با مشكل يا خواسته مشتري بپردازيد 

تا آنها متقاعد شــوند كه محصول تان مشكل آنها را حل و 
زندگي شان را ساده تر مي كند. 

 ۵. آنها آمادگي توضيح درباره محصولات شان را ندارند
همان اوايل كه تازه وارد دنياي فروش شــده بودم، روزي با 
مشتري اي تماس گرفتم تا پيامي در صندوق پست صوتي اش 

بگذارم، اما ناگهان خودش تماس مرا پاسخ داد. 
من كه اصلا آمادگي نداشتم، به جاي اينكه سوالات درست و 
حسابي بپرسم و كنترل مكالمه را در دست بگيرم، تمام وقتم 
را صرف پاسخ دادن به سوالات او كردم. اين موضوع باعث شد 
مشتري كنترل فرايند فروش را تمام و كمال در دست بگيرد و 
چه در جلسه فروش شركت كنيد، بسيار مهم است كه آمادگي 
كافي داشته باشيد. يا حتي بيش  از حد آماده باشيد. آمادگي 
يعني داشــتن تمام اطلاعات مرتبط، از جمله قيمت، سابقه 
و نمونه در ذهن يا روي كاغذ و فهرستي از سوالاتي كه بايد 
بپرسيد. پيشنهاد مي كنم چك ليستي شامل تمام اطلاعات 
مورد نياز داشته باشيد و قبل از هر تماس يا جلسه آن را بررسي 
كنيد. مهم نيســت كه تا به  حال چندين بار تماس تلفني يا 
جلسات فروش داشته ايد؛ هميشه بايد قبل از تماس يا جلسه 
همه چيز را آماده كنيد. شما فقط يك بار شانس اين را داريد 

كه تاثير خوبي روي مشتري بگذاريد. آن را از دست ندهيد. 

 6. آنها نمي توانند معامله را ببندند
اگر داريد محصول يا خدماتي را به فروش مي رسانيد، بايد از 
مشتري بخواهيد كه آن را بخرد. به ويژه وقتي مدتي را صرف 
بررسي كرده ايد و مي دانيد كه محصول شما مي تواند نياز يا 
مشكل مشتري را حل و به او كمك كند. مادامي كه به روشي 
مودبانه، با اعتماد به نفس و خيرخواهانه از مشتري بخواهيد 

محصول تان را بخرد، نتيجه خوبي نيز خواهيد گرفت. 
www. modiresabz. com :منبع

اجتناب از 6 اشتباه در فروش حرفه اي

بازاريابی سبز چيست؟
بازاريابى سازگار با محيط زيست يا »بازاريابى 
سبز« روشــى از دادوستد اســت كه در آن 
تقاضاى مصرف كننــدگان در رابطه با ترويج 
فرهنگ محافظــت از محيط زيســت، مورد 
توجه قــرار مى گيرد. كمپين هــاى بازاريابى 
ســبز، برتــرى ويژگى هــاى محصــولات و 
خدمات شــركت خود را در زمينه  حفاظت از 
محيط زيست پررنگ مى كنند. اين ويژگى ها 
معمولا شــامل مواردى مانند استفاده از مواد 
ســازگار با محيط زيست در بســته بندى ها، 
افزايش بازده  مصرف انرژى در محصولات برقى، 
كاهش مصرف مواد شيميايى در محصولات 
كشــاورزى، يا كاهش توليد ســموم و ديگر 

آلاينده ها در فرايند ساخت محصول هستند.
بازاريابــان بــه تقاضــاى رو بــه رشــد 
مصرف كنندگان براى محصولات ســازگار با 
محيط زيســت، به چند روش پاسخ مى دهند 
كه هر يك از آنها يكى از اجزاى بازاريابى سبز 

است. اين روش ها عبارتند از:
1. تاكيــد روى ويژگى هــاى ســازگار بــا 

محيط زيست محصول
 2. معرفى محصولات جديد مطابق با سليقه  
مشتريان؛ محصولاتى با بازدهى مصرف انرژى 
بالا، اســراف كم، طول عمر زياد و سازگار با 

آب وهواى بومى
3. طراحى مجدد محصولات موجود، با توجه 
به تقاضاى مصرف كنندگان. گرايش مشتريان 
به ســوى كمپين هــاى بازاريابــى كه روى 
اخلاق طبيعت دوســتانه و فوايد محصولات 
شركت شان براى محيط زيست تاكيد دارند، 

در حال رشد است.
بسيارى از شــواهد نشــان مى دهند كه بعضى از 
شــركت ها، تنها جهت كســب منافع بيشتر روى 
بازاريابى ســبز تاكيد دارند. گرچه شركت هايى نيز 
هســتند كه محصولات شــان را با حساسيت هاى 
همه گير محيط زيســت هماهنگ مى كنند؛ زيرا 
صاحبان و مديران آنها به اندازه  خشــنودى و رفع 
نياز ها و خواسته هاى مصرف كنندگان، در برابر حفظ 

محيط زيست نيز احساس مسئوليت مى كنند. 
www.chetor.com

مفاهيم بازاريابی مهارت هاي مديريتي

اجازه ندهيد كلمات و عباراتي چون »پيروزي« يا »شكست« به غول هايي تبديل شوند كه فقط تصميم گيري 
نهايي را براي شما سخت تر كنند. 

 توجه بي حد و حصر به نتيجه كار كه پيروزي يا شكســت است، ترس شما را در 
مرحله مهم تصميم گيري افزايش مي دهد و اصولا ترس از شكست 
مانع گرفتن تصميم هاي درست مي شود. منظور من اين نيست كه 
خطرات احتمالي را بررســي و پيش بيني نكنيد، بلكه مد نظر قرار 

دادن خطرات احتمالي توان ما را براي مقابله با خطرات بيشتر مي كند. توجه 
به خطرات احتمالي و پيش بيني آنها ابدا به معناي ترس از تصميم گيري نيست، بلكه 

برعكس شجاعت و تيزهوشي شما در گرفتن تصميم هاي بهتر را بيشتر مي كند و آگاهي تان را نيز 
نسبت به آنچه قرار است اتفاق بيفتد، افزايش مي دهد. منظور من اين است كه ترس از شكست مانعي بر 

سر راه شما نباشد، شما فرايند تصميم گيري و اقدام و عمل را به طور كامل طي كنيد و اجازه ندهيد كه ترس 
از شكست به عنوان يك گزينه در فرايند تصميم گيري شما دخالت كند. بنابراين آن را به طور كامل حذف كنيد. 

@PracticalManagement

از شكست نترسيد

استراتژي خود را به كلينيك ببريد
استراتژى و مديريت استراتژيك از نخستين واژه هايى هستند كه هر تازه واردى 
به دنياى مديريت، آنها را به هزار شكل و روايت مى شنود.اين را تقريبا همه ما قبول 
داريم كه هر فردي، هر سازماني و هر كشوري براي موفقيت بايد استراتژي داشته 
باشد، اما مشكل آنجا آغاز مي شود كه ما به اشتباه فكر مي كنيم كه استراتژي داريم، 
اما در واقعيت نه. استراتژى اى در كار نيســت. همان گونه كه آدم ها گاهي مريض 
مي شوند و مي ميرند، استراتژي ها نيز ناخوش مي شوند و جان مي دهند و در واقعيت 
از بين مى روند. در ادامه 3 نشانه به شما معرفي مي كنم كه اگر در زندگي يا سازمان 
يا كشور وجود داشت، سيگنالي است كه بيانگر مريضي يا مرگ استراتژي شماست. 

 ۱. نشانه واترلو
اين نشانه از آخرين جنگ ناپلئون كه منجر به شكست وي شد، برگرفته شده 
است. اگر شما چه به عنوان يك فرد و چه به عنوان يك سازمان و چه در عرصه 
كشورداري فعاليت همزمان و ســنگين در چندين جبهه متفاوت و در برابر 
رقباي متعدد داريد، اين نشانه خوبي نيست. هيچ فردي يا سازماني يا كشوري 
نمي تواند همزمان در همه حوزه ها عملكرد مناسبي داشته باشد. اگر چنين 
رفتار كنيد، در همه چيز عملكرد ضعيفي خواهيد داشــت. به اين مي گويند 
همزمان دنبال دو خرگوش دويدن. هيــچ كدام را نمي توانيد به چنگ آوريد. 
اين موقعيت نشان دهنده آن است كه شما نمي توانيد دست به انتخاب بزنيد و 

به بيماري »همه چيزخواهي« دچار هستيد. 

 ۲. نشانه مشابهت
اگر شــما هيچ مزيت متمايزكننده اي نداريد، اين نشــانه مــرگ يا مريضي 
استراتژي شماست. نتايج يك پژوهش جهاني جالب نشان مي دهد 80 درصد 
از مديران شــركت هاي بين المللي معتقد بوده اند كــه محصولات و خدمات 
عرضه شده توسط شركت شان در بازار كاملا متمايز است. با اين حال، بررسي 
نظرات مصرف كنندگان همان كالاها حاكي از يك تفاوت چشمگير است. تنها 
چيزي در حدود 8 درصد از مصرف كنندگان با وجود تمايز در اين محصولات و 
خدمات موافق بوده اند. بنابراين دقت كنيم كه در عرصه زندگي فردي، هدايت 
سازماني و كشورداري واقعا متمايز هستيم؟ در غير اين صورت در دام بيماري 

»يكي شبيه همه« افتاده ايم. 

 ۳. نشانه عدم تنش خلاق
به احساسي كه باعث مي شود تلاش كنيد تا فاصله وضعيت موجود و وضعيت 
مطلوب را طي كنيد، مي گويند تنش خلاق )Creative Tension(. اگر شما 
استراتژي داريد، استراتژي بايد يك تنش يا كشش خلاق ايجاد كند. بايد هر روز كه 
بلند مي شويد، احساس كنيد كه كاري بايد انجام دهيد. اگر صبح ها اين احساس را 
نداريد، بدانيد كه استراتژي شما مرده است و بيماري »خواب آلودگي خرگوشي 

ناشي از نزديك بودن اهداف« را تجربه مي كنيد. 

 تجويز راهبردي
امروز از خود اين 3 سوال را بپرسيد و اگر جواب آنها منفي بود و فهميديد كه 

استراتژي نداريد، شوكه نشويد. 
1- آيا من يا سازمان من يا كشور ما مي خواهد همزمان به تعداد زيادي از اهداف 

برسد؟ آيا واقعا در حال دويدن همزمان دنبال چندين خرگوش هستيم؟
2- آيا من يا سازمان من يا كشور ما وجه تمايزي دارد؟ چرا ديگران ما را بايد 

انتخاب كنند؟ چرا ما بايد برنده شويم؟
3- آيا تنش خلاق را حــس مي كنيم؟ آيا حس مي كنيم كه بايد جســورانه 
به برخي پيشــنهادها نه بگوييم و خلاقانه برخي راه هاي جديد را كه تاكنون 

آزمايش نكرده ايم، انتخاب كنيم؟
به سلامت اســتراتژي خود اهميت بدهيد و آن را گاهي به كلينيك ببريد و مورد 

آزمايش قرار دهيد. 
@Dr_Lashkarbolouki
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